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ECONOMIC diversification is one 
way to mitigate the effects of 
the imposition of tariffs by the 

the United States, says Chief Minister 
Chow Kon Yeow.

Speaking at the Penang Aidilfitri Mada-
ni 2025 Celebration Ceremony at Butter-
worth Arena on April 12, Chow empha-
sised the urgent need for proactive mea-
sures to strengthen economic resilience.

“During times like these, we must take 
bold and strategic steps to empower lo-
cal enterprises and reinforce our supply 
chain,” Chow said.

According to Chow, the United 
States was Penang’s second-largest 
export destination in 2023, accounting 
for RM76 billion, or 17%, of the state’s 
total export value, and contributing to a 
trade surplus of RM57.7 billion.

“Although Penang maintained its po-
sition as the country’s top export con-
tributor in February 2025 with a total 

of RM9.3 billion, the newly introduced 
tariffs are expected to exert significant 
pressure on our export-driven econo-
my,” he added.

To mitigate the effects, Chow said 
the state government has decided to roll 
out two key measures as a strategic re-
sponse to the recent United States tar-
iffs announcement.

“The two initiatives are the establish-
ment of the Penang Tariff Monitoring 
Taskforce and the development of a 
Trade Adaptation Toolkit.

“They are critical to maintaining the 
competitiveness of our industries while 
reinforcing Penang’s role as a vital con-
tributor to Malaysia’s economic land-
scape,” he said.

The Penang Aidilfitri Madani event was 
attended by Prime Minister Datuk Seri An-
war Ibrahim, Human Resources Minister 
Steven Sim Chee Keong, Education Min-
ister Fadhlina Sidek, Chief Secretary to 
the Government Tan Sri Shamsul Azri Abu 
Bakar and Penang Legislative Assembly 
Speaker Datuk Seri Law Choo Kiang.

It was organised by the Penang gov-

ernment and the Human Resources Min-
istry, as the lead ministry.

The open house drew a large crowd 
estimated at around 10,000 visitors.

There were also more than 20 food 
stalls offering a variety of popular local 
dishes, like Penang laksa, curry noodles, 
nasi impit with peanut sauce, lemang, 
satay, roti jala, mee sotong, cendol, pas-
embor and apam balik, among others.

In his address, Anwar reaffirmed Ma-
laysia’s commitment to leveraging its dip-
lomatic and economic ties with the US, 
Europe, China and fellow Asean coun-
tries to address the tariff issue through 
coordinated engagement.

“Asean has agreed to collectively ap-
proach this challenge as a united bloc.

“We believe that through construc-
tive discussions and multilateral nego-
tiations, we can find a fair and effective 
resolution,” said Anwar.

On April 11, Chow said it was time to 
boost the growth of local companies and 
diversify the economy in light of the re-
cent uncertainty over the tariff issue.

“Our local companies must contin-

ue to grow, and we need to develop 
our technology.

“At the same time, our local busi-
nesses can grow together with the mul-
tinational companies (MNCs) through 
collaboration and shared opportunities,” 
Chow said, adding several large local 
companies (LLCs) have made it into the 
global market.

Chow also highlighted the need to 
reduce over-reliance on the electrical 
and electronic (E&E) and semiconduc-
tor sectors.

“We cannot be strong in every sector, 
but we already have many medical de-
vices companies and can leverage this to 
have continued growth.

“We cannot run away from being 
an export-oriented state, but we must 
diversify the economy and fully utilise 
technology.

“In the past few days, following the 
US tariff announcement, we have been 
reminded of the importance of fully em-
bracing technology, and without it, any 
country risks falling behind,” he said.

Export variety way forward

* Turn to p2

(Clockwise, 
from left) 
Law, Chow, 
Anwar, Sim 
and Fadhlina 
at the Penang 
Aidilfitri 
Madani 2025 
Celebration 
Ceremony.
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On April 13, during the DAP 
Hari Raya Open House, Chow 
reiterated that it was important 
for Penang to stay resilient and 
build an ecosystem that will 
sustain and support the de-
velopment and growth of the 
state’s economy.

“Following the introduction 
of the two measures as a re-
sponse to the US tariff hikes, 
the Penang government is set 
to intensify its efforts to engage 
with industry leaders that have 
close trade ties and business 
connections with the US.

“This is to ensure we under-
stand the situation better and 
are prepared to endure chal-
lenges more effectively.

“In whatever challenges we 
find ourselves, there will always 
be an opportunity to grow, and 
it will enable us to also manage 
our economy even better,” Chow 
said in his speech at the event.

During the same event, Sim 
said Penang, as a frontline 
state, has the capability of di-
versifying its trade and invest-
ment opportunities.

“We practise an open econ-
omy policy in Malaysia, and 
Penang, amidst the current eco-
nomic uncertainties, must tap 
its strengths and focus on do-
mestic direct investment (DDI).

“The state’s economic 
growth is also driven by domes-
tic investment and there are 
many opportunities in this state 
within that capacity,” Sim said.

AS the global trade landscape 
shifts, Malaysia must continue 
to cleverly position itself as 
an indispensable force in the 
semiconductor and technology 
sectors.

Investment, Trade and Indus-
try Deputy Minister Liew Chin 
Tong said the current scenario 
sets the perfect stage for local, 
homegrown companies, to col-
lectively play a key role in putting 
the country’s economy on the 
global front.

“With rising regional supply 
chain fragmentation and geopo-
litical tensions leading to con-
flicting economic blocs, Malaysia 
must carve out its unique role in 
the evolving global economy.

“One of the key strategies for 
Malaysia is moving beyond tra-
ditional vertical integration and 
embracing a more horizontal ap-
proach, fostering deeper global 
connectivity across industries.

“While Malaysia is already a 
major player in semiconductor 
manufacturing, producing 30% 
of the world’s automotive chips, 
the nation must next aim to ex-
pand its technological reach into 
defence, agriculture, and medi-
cal devices.

“Rather than striving to be-
come a singular global champi-
on, Malaysia must seek to fortify 
its position as a crucial enabler 

in the global supply chain, the 
‘indispensable needle’ in the 
fabric of international trade.

“This means creating horizon-
tal linkages that encourage do-
mestic innovation, ensuring that 
Malaysia is not just a technology 
user but a technology creator,” 
Liew (pix) said in his speech after 
launching the “United Local Syn-
ergy Programme” 
at Greatech Me-
chatronics (M) Sdn 
Bhd in Batu Kawan 
recently. 

By fostering lo-
cal synergies, Liew 
stressed that Ma-
laysia was laying 
the groundwork for 
a self-sustaining 
tech ecosystem 
that complements 
multinational cor-
porations (MNCs) while prioritis-
ing homegrown advancements.

He said the approach aligns 
with the ‘Team Malaysia’ con-
cept, a strategy that encourages 
national collaboration and posi-
tions the country as a key player 
in global semiconductor and 
technology partnerships.

“The time has come for us to 
transition from ‘Made in Malay-
sia’ to ‘Made by Malaysians’.

“Recognising its strength in 
the semiconductor industry, 

Malaysia aims to deepen col-
laboration with international 
powerhouses while reinforcing 
its domestic capabilities.

“By developing a structured 
semiconductor collaboration 
framework, Malaysia can lever-
age its expertise within MNCs 
and forge trilateral relationships 
to enhance global competitive-

ness,” he added. 
The programme 

will see seven indus-
trial leaders form a 
strategic alliance to 
strengthen the local 
supply chain, drive 
innovation, and el-
evate Malaysia’s po-
sition in the global 
economy.

Chief Minister 
Chow Kon Yeow was 
present to witness 

the launch. The seven compa-
nies involved are Greatech Me-
chatronics Sdn Bhd, Aurelius 
Technologies, Coraza Systems 
Sdn Bhd, Berjayapak Sdn Bhd, 
Swift Bridge Technologies, Pro-
delcon Sdn Bhd, and EngTek.

Chow, in his speech, applaud-
ed the programme and said 
it was a bold step towards en-
hancing the local supply chain, 
fostering industry cooperation 
and driving sustainable growth.

“This initiative signals a shift 

Story by Christopher Tan
Pix by Ahmad Adil 
Muhamad

THE Penang government is 
seeking support from Pu-
trajaya for the establish-

ment of the Penang Interna-
tional Financial Centre (PIFC).

PIFC is a key initiative aimed 
at strengthening Malaysia’s 
position as a global financial 
and industrial hub.

A formal letter detailing the 
commitment to this initiative 
was submitted to Prime Min-
ister Datuk Seri Anwar Ibrahim 
on March 13, outlining the 
state’s vision for financial inno-
vation and economic growth.

The PIFC is expected to play 
a vital role in attracting capital 
inflows, fostering financial in-
novation, and reinforcing Ma-
laysia’s semiconductor and 
high-tech industries.

This initiative is spearhead-
ed by Penang Institute through 

a Request for Expressions of 
Interest (EOI), aligning with 
Penang’s longstanding role 
as a global trading hub and its 
prominence in manufacturing 
and technology.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow underscored the impor-
tance of the federal govern-
ment's collaboration in ensur-
ing the success of the PIFC.

He emphasised that the fi-
nancial centre would attract 
new sources of capital while 
complementing Malaysia’s ex-
isting financial hubs.

“This initiative will drive 
technological investments, 
create high-value employment 
opportunities, and contribute 
significantly to both national 
and state revenues,” he told a 
media conference at his office 
in Komtar recently.

Meanwhile, Securities Com-
mission Malaysia (SC) has 
viewed Penang’s proposal to 
establish PIFC with interest. An 

SC delegation, led by its chair-
man Datuk Mohammad Faiz 
Azmi, recently made a courte-
sy call on CM Chow and had a 
fruitful discussion.

Also present at the meeting 
were SC executive director Datuk 
Seri Abdul Jalil Hamid, Penang 

Institute executive director Datuk 
Dr Ooi Kee Beng and his staff 
members, Dr Ong Wooi Leng and 
Dr Lim Kim Hwa, and Chief Minis-
ter senior confidential secretary 
Mohd Balkish Othman.

Penang Institute has invited 
proposals from financial insti-

tutions, property developers, 
industry leaders, and invest-
ment firms through the EOI 
process. 

The deadline for submission 
of proposals is 12pm on May 19.

For details, e-mail to pifc@
penanginstitute.org

Strive to be indispensable in global trade and technology, industry players urged

Penang govt to engage 
with industry leaders

Push for Penang financial hub

Chow and Mohammad Faiz (third from left) in a group photo with (from left) Mohd Balkish, Abdul Jalil, Ooi 
and Ong.

* From p1

in Malaysia’s economic strategy, 
from participating in global sup-
ply chains to actively shaping the 
future of technology.

“It is timely that Penang con-
tinues to adapt, innovate and 
build a resilient ecosystem to 
ensure we stay relevant and 
globally competitive despite the 

trade shifts, supply chain disrup-
tions, and evolving industry de-
mand,” he added.

Chow has advocated for lo-
cal companies to be part of the 
global supply chain, frequently 
emphasising their pivotal role in 
boosting the nation’s economic 
development.
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OPEN houses celebrated 
by Malaysia’s diverse 
communities are a 

unique hallmark of the nation’s 
unity and brotherly ties.

“As such, they deserve to be 
nominated as Unesco’s Intan-
gible Cultural Heritage,” Chief 
Minister Chow Kon Yeow said.

Chow made this proposal 
while attending the Hari Raya 
Open House jointly organised 
by the Batu Kawan parliamen-
tary constituency and the Bukit 
Tambun state constituency at 
SJKC Keng Koon on April 13.

Chow said Malaysians 
should be grateful that ma-
jor festivities such as Hari 
Raya, Deepavali, Christmas, 
Chinese New Year and others 
are celebrated in the spirit of 
harmony, togetherness and 

mutual respect.
“This is something truly spe-

cial about Malaysia, one of our 
greatest strengths. The tradi-
tion of hosting open houses 
for different festivals has been 
practised for some 50 years.

“As such, this unique cultur-
al practice could be submitted 
to Unesco for consideration to 
be inscribed as an Intangible 
Cultural Heritage.

“If it receives recognition, 
it will encourage greater par-
ticipation in the open houses, 
further strengthening our unity, 
which cannot be shaken by 
anything,” Chow added.

Several Hari Raya Open 
House celebrations were held 
across the state recently.

These pictures show scenes 
from the vibrant festivities.

1. This youngster will always 
remember the day when Prime 
Minister Datuk Seri Anwar 
Ibrahim autographed a Madani 
booklet at the Madani Aidilfitri 
2025 Celebration.

2. Chow and Bukit Tambun 
assemblyman Goh Choon Aik 
posing for a group photo with 
mostly children after handing 
out 'duit raya' at the Hari Raya 
Open House hosted by the Batu 
Kawan parliamentary and Bukit 
Tambun state constituencies.

3. Jelutong MP R.S.N. Rayer 

(centre) and Batu Lancang 
assemblyman Ong Ah Teong 
(fourth from left) hosting the 
Hari Raya Open House in 
collaboration with Surau Nurul 
Ehsan Jalan Kurau on April 12. 

4. Attendees helping themselves 
to some delicious food at the 
PDC Hari Raya Adilfitri 2025 
Celebration. 

5. Deputy Finance Minister Lim 
Hui Ying presenting 'duit raya' 
to young visitors at the Syawal 
Open House hosted by the Jalan 
Kedah Welfare Association. 

Looking on are assemblymen Teh 
Lai Heng and A. Kumaresan, and 
MBPP mayor Datuk A. Rajendran 
(left).

6. A big turnout at the Hari Raya 
Banquet hosted by Penang 
Island City Council at Spice 
Arena on April 12.

7.  A group of young girls 
performing a dance at the 
Hari Raya Open House jointly 
organised by the Batu Kawan 
parliamentary and Bukit Tambun 
state constituencies.
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Call to list 
Open Houses

7

5



N E W SN E W S May1 – 15, 2025 BULETIN MUTIARA4
Story by Lim Min Jun and 
K.H. Ong
Pix by Law Suun Ting

FROM notorious school to 
now attracting more stu-
dents.

That has been the long jour-
ney of SMK Kampong Kastam in 
Perai which over the years has 
shed its image of a school of 
last choice as enrolment contin-
ues to rise each year.

Adding to its growing reputa-
tion, the school was named the 
Penang Green Council's Green 
Schools Award winner for sec-
ondary schools in 2025.

Not one to blow his own 
trumpet, principal R. Suguma-
ran Rajendran attributed the 
school’s increasing appeal to its 
academic improvements, which 
have been a key factor in more 
parents choosing to enrol their 
children, alongside its success-
ful green initiatives.

Established in 1963, the 
school is now filled to the raf-
ters, with 58 teachers oversee-
ing 920 students from Remove 
Class to Form Five.

Even before participating in 
PGC's Green Schools Award, 
Sugumaran said SMK Kampong 
Kastam had already embraced 
green initiatives.

“We were planting trees and 
greenery within our school com-
pound long before joining the 
competition. Our participation 
was never about gaining recogni-
tion or winning, but about instill-
ing a culture of environmental 
care and sustainability among 
our students.

“Every student here must 
bring their own water bottle so 
as to reduce plastic waste. If 
they need water, they can refill 
from the dispensers provided,” 
Sugumaran told Buletin Mutiara 
in an interview.

It does not take long for 
visitors to see why SMK Kam-
pong Kastam is known as the 
“School in the Garden and 
G a r -

den in the School”. 
Much of its available space 

is dedicated to growing various 
species of plants, herbs and 
trees, along with two fishponds.

What is even more captivat-
ing is that each class has its 
own garden, a result of the “One 
Class, One Garden” initiative 
launched last year. 

Senior Assistant (Adminis-
tration) Dr Vickneasvari Krish-
nasamy said the dedication 

of teachers and students was 
the driving force behind the 
school’s success.

“Our teachers are passion-
ate about greenery and readily 
participate in any project initi-
ated by the school. The ‘One 
Class, One Garden’ initiative 
has allowed students to ex-
press their creativity while also 
inspiring their families to adopt 
greener practices,” she said.

Vickneasvari added their en-

vironmental efforts began with 
the “Own Water Bottle” initiative 
before moving on to caring for 
existing plants in the school. 

Another proud achievement 
was securing second place in 
the national-level “Edible Gar-
den” project during the Malay-
sia Agriculture, Horticulture and 
Agro-Tourism Exhibition (MAHA 
2024) 100 Years Celebration. 

Another driving force behind 
the school’s green project is 
teacher Lydia Lirek Anyie.

Lydia said after Covid-19, the 
school introduced an initiative 
where each club, society and 
uniformed body took responsibil-
ity for maintaining their respec-
tive gardens. 

Seeing the students’ enthusi-
asm, the school expanded the 
initiative last year with the intro-
duction of the “One Class, One 
Garden” concept.

”Over time, we noticed that 
as students took greater respon-
sibility for the plants, their con-
fidence grew in the conducive 
environment,” Lydia said.

However, it was not just about 
plants and trees. Through its spe-
cial committee, Pengawas Tena-
ga, the school also promotes en-
ergy and water conservation.

“By switching off electrical 
appliances when not in use, 
we managed to cut our electric-

ity bill by over 11% – saving be-
tween RM4,000 and RM5,000 
compared to the previous year.

“We have also reduced our 
water consumption and re-
ceived an incentive of RM1,000 
for two consecutive years from 
the Penang Water Supply Corpo-
ration,” Lydia said.

Last year, SMK Kampong 
Kastam hosted the International 
Best Practices Sharing Session 
(IBPSS) 5.0, where schools from 
Malaysia (Sabah, Melaka, Johor, 
and Penang), China, Japan, In-
donesia, and India exchanged 
ideas on sustainability. 

The school’s success is built 
on strong collaborations with 
various organisations, includ-
ing the Seberang Perai City 
Council, Penang Green Council, 
the state Education Depart-
ment, CAP, the Department of 
Agriculture, the Department of 
Environment, its Parent-Teach-
er Association, Bagan MP Lim 
Guan Eng, Penang Island City 
Council, PBAPP, Universiti 
Sains Malaysia, Green Educa-
tors’ Workshop, RECSAM and 
the school’s alumni.

SMK Kampong Kastam has 
certainly come a long way.

As Lydia aptly put it: “Taking 
care of the environment has 
now become a way of life for our 
students and teachers.”

Sugumaran (in dark green shirt), Lydia 
(squatting, third from right) and class 
teacher Munirah Takiyudin (standing, 
front row left) with Form Five students in 
celebrating the success of the 'One Class, 
One Garden' initiative.

Students bringing their own water bottles to school to reduce 
plastic waste.

SMK Kampong Kastam, an award winning 
eco-school with an inspiring transformation.

Lush greenery surrounds 
SMK Kampong Kastam, 
earning it the nickname 
‘School in the Garden and 
Garden in the School.’

An unused toy car 
put to good use.

Focus on Penang Green Schools
 award winner (secondary)

Planting pride in students
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AN ideal green school is 
more than just an eco-
friendly campus – it is a 

sustainable learning ecosystem 
that nurtures environmentally 
responsible global citizens.

SJKC Union has long cham-
pioned this vision, embedding 
sustainability into every aspect 
of education and daily life.

According to school principal 
Loh Meng Yim, SJKC Union has 
embraced green initiatives like 
solar energy adoption, smart 
water-saving systems and verti-
cal gardens.

“Our school has made signifi-
cant strides in building sustain-
able infrastructure.

“In addition, we have adopt-
ed zero-waste practices, includ-
ing comprehensive waste sort-
ing, food waste composting and 
plastic-free initiatives.

“But sustainability goes be-
yond infrastructure. We have 
integrated a green curriculum 
incorporating STEM (Science, 
Technology, Engineering, and 
Mathematics), AI (Artificial Intel-
ligence), and IoT-driven environ-
mental education,” he told Bule-
tin Mutiara recently.

SJKC Union is also actively 
engaged in global eco-collabo-
rations, partnering with interna-
tional green schools and organ-
isations to exchange knowledge 
and best practices.

Despite these achievements, 

Loh acknowledges that the jour-
ney toward sustainability is on-
going.

“We have come a long way, 
but there is still more to do. Our 
goal is to be a leader in eco-
logical education – ‘Be The First 
and Be The Best!’” he said.

Building an eco-campus, how-
ever, comes with challenges.

“One of the biggest hurdles 
has been balancing environ-
mental initiatives with academic 
responsibilities. Teachers are 
busy with lesson planning, and 
students have their studies to 
focus on.

“To address this, we have 
strategically integrated sustain-
ability efforts into our academic 
curriculum and daily activities.

“Our student environmental 
ambassadors play a crucial role 
in maintaining the Aquapon-
ics System and caring for the 
school gardens,” he added.

SJKC Union’s efforts were 
validated when the school won 
the 13th Penang Island City 

Council’s Green School Award 
in November last year and the 
Penang Green Council’s Green 
School Award 2025.

Loh described these victo-
ries as pivotal moments that 
strengthened the school’s de-
termination to make sustain-
ability a way of life.

“These achievements prove 
that ‘impossible’ can become 
‘possible’ with collective effort. 
Our students are now applying 
their environmental knowledge 
in daily life and inspiring those 
around them,” he said.

The transformation has been 
remarkable. What began as 
structured environmental pro-
grammes has evolved into a 
culture where sustainability is 
second nature.

Many students have grown 
into confident advocates, ed-
ucating their peers and the 
wider community on ecologi-
cal issues.

“The school’s progress 
would not have been possible 
without the strong support of 
parents and the community.

“Their involvement has been 
instrumental, from participat-
ing in the 2024 Beach Cleanup 
Event to supporting the Zero 
Waste Competition by collect-
ing and donating used plastic 
bottles for recycling. These col-
laborative efforts highlight the 

power of community engage-
ment in building a sustainable 
future,” Loh said.

SJKC Union’s environmen-
tal club adviser Jerome Khou 
echoed this sentiment.

“With sustainability at our 
core, we are shaping a new gen-
eration of environmentally con-
scious leaders.

“From the Ecological Civilisa-
tion Corridor to the Digital Eco-
Smart Toilet, every initiative is 
a step toward a greener, more 
responsible future.

“While the journey is ongo-
ing, we remain steadfast in our 
commitment to innovation and 
leadership in ecological educa-
tion,” Khou said while showing 
Buletin Mutiara the school’s 
green initiatives. Also present 
was teacher Lee Ting Hui.

Loh (standing, centre) 
with some of his 
teachers and pupils 
who are passionate 
about green initiatives.

The school’s 
recycling 
section.

The 
Aquaponic 

System 
at SJKC 

Union.

Khou (front row, right) and 
Lee (back row, right) with the 
pupils at the school’s Ecological 
Civilisation Corridor.

A student showing Buletin Mutiara the 
school’s Digital Eco-Smart Toilet.

Focus on Penang Green Schools
 award winner (primary)

Leading in green education
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இருந்தது. இது ப�ோன்ற ஒரு ப�ரிய 
அளவிலோன ப�ோட்டியய ஏற�ோடு பெய்வது 
எனனுயைய நீணை நோள் கன்வோகும், 
இறுதியோக அது நன்வோகியுள்ளது.

“பேலும், இந்தப் ப�ோட்டியின 
ப்வறறியய உறுதி பெய்வதில் அயரோ்த 
முயறசிகயள பேறபகோணை �ோகோன 
ைோலோம் ெட்ைேன்ற உறுப்பினர் குேரன 

பினாங்கு மாநிலத் தமிழ்ப்பள்ளிகளுக்கு 
இடையிலான திைல் தை விடையாட்டு்ப 
ப்பாட்டி 

கிருஷ்ணனுக்கும் எனது ேனேோர்ந்த 
நனறியயத் ப்தரிவித்துக் பகோள்கிப்றன.

“இந்தப் ப�ோட்டி பினோங்கில் உள்ள 
்தமிழ் ேோ்ண்வர்களின ்தனிப்�ட்ை ேறறும் 
தி்றயேயய ்வடி்வயேக்கும் ்வருைோநதிர 
ப�ோட்டியோக ப்தோைர்நது ்வரும் 
கோலங்களிலும் நைத்்தப்�டும்,” என ைத்ப்தோ 
�  சுந்தரோஜு குறிப்பிட்ைோர்.

 

பினாங்கு மாநில அளவிலான தமிழ்ப்பள்ளிகளுக்கு இடையிலான திைல் தை விடளயாட்டு்ப ப்பாட்டி 2025 வெற்றி ொடக 
சூடிய வமரமாததாங் திங்கி தமிழ்ப்பள்ளி மாணெரகளுைன் ஆட்சிக்குழு உறு்பபினர ைதபதா �  சுநதராஜு, ்பாகான் 
ைாலாம் சட்ைமன்்ற உறு்பபினர குமரன் கிருஷணன் மற்றும் பிரதிநிதிகள் குழு்ப்பைம் எடுதது வகாணைனர.

த�ொழில்நுட்பத்� கருபத்பொருளொகக் தகொண்டு மொணவரகள் அணிவகுபபில் ்பஙதகடுத�னர. மொணவன் உயரம் �ொடடும் ப்பொடடியில் ்பஙபகற்ப்�ப ்படததில் கொணலொம்.

�்ட �ொண்டும் ஓடடததில் மொணவிகள் விடொ 
முயறசியுடன் ஓடுவ்�ப ்படததில் கொணலொம்.

்பதது காொன் - பினோங்கு ேோநில 
அளவிலோன ்தமிழ்ப்�ள்ளிகளுக்கு 
இயையிலோன திைல் ்தை வியளயோட்டுப் 
ப�ோட்டி 2025, �த்து கோ்வோன அரங்கில் 
அணயேயில் சி்றப்�ோக நயைப�ற்றது.

இத்ப்தோைக்க நிகழ்ச்சியோனது, பினோங்கு 
ேோநிலத்  ்தமிழ்ப்�ள்ளிகளின சி்றப்புக் குழு, 
ேோநில கல்வி இலோகோ ேறறும் பினோங்கு 
ேோநிலத்  ்தயலயேயோசிரியர் ேன்றத்தின 
கூட்டுமுயறசியோல் நயைப�ற்றது.

இப்ப�ோட்டியில் ப�ர்ேோத்்தோங் திங்கி 
்தமிழ்ப்�ள்ளி 13 ்தங்கம், 7 ப்வள்ளி, 1 
ப்வணகலம் என பேோத்்தம் 21 �்தக்கங்கயள 
ப்வனறு 2025ஆம் ஆணடுக்கோன பினோங்கு 
ேோநிலத் ்தமிழ்ப்�ள்ளிகளுக்கு இயையிலோன 
திைல் ்தை வியளயோட்டுப் ப�ோட்டியின 
ப்வறறி ்வோயகச்சூடி சுழறகிண்ணத்ய்த 
ப்வனறுள்ளனர்.

அ்வர்கயள அடுத்து ்வோல்பைோர்  
்தமிழ்ப்�ள்ளி  4 ்தங்கப் �்தக்கமும் 
1 ப்வணகலப் �்தக்கமும் ப்வனறு 
ஒட்டுபேோத்்தேோக இரணைோம் நியலயிலும், 
பிய்ற ்தமிழ்ப்�ள்ளி 2 ்தங்கம், 1 ப்வள்ளி, 
1 ப்வணகலம் என ஒட்டுபேோத்்தேோக 
மூன்றோம் நியலயிலும் ்வோயக சூடியுள்ளனர்.

்வோயக சூடிய �ள்ளிகளுக்கு 
பினோங்கு வீையேப்பு ேறறும் சுறறுச்சூழல் 
ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் ைத்ப்தோ � 
சுந்தரோஜு பெோமு அ்வர்கள் �ரிசியன 
்வழங்கி ்தேது �ோரோட்டியனத் ப்தரிவித்்தோர்.

பினோங்கு ேோநிலம் முழு்வதிலுமிருநது 
பேோத்்தம் 28 ்தமிழ்ப்�ள்ளிகள் �ங்பகற்றன. 
வியளயோட்டுத் தி்றன, ஒறறுயே ேறறும் 
ப�ருயே ஆகிய்வறறின உ்ணர்வில் 
ேோ்ண்வர்கள் உட்�ை அயன்வரும் 
ஒனறிய்ணந்தனர். ப�றப்றோர்கள், 
ேோ்ண்வர்கள், ஆசிரியர்கள் ேறறும் 
உள்ளூர் ெமூகத்தினரின �ங்பகடுப்பு இந்த 
வியளயோட்டுப் ப�ோட்டியய இனனும் 
உறெோகப்�டுத்தியது.

"இந்த ப�ோட்டியய ப்வறறிகரேோக 
ஏற�ோடு பெய்ததில் நோன மிகவும் 
ேகிழ்ச்சியோகவும் ப�ருயேயோகவும் 
உ்ணர்கிப்றன. ேோ்ண்வர்களும் 
ப�றப்றோர்களும் ்வழங்கிய உறெோகம், 
ஆ்தரவு ேறறும் ்வரப்வறபு அபேோகேோக 
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்பாகான் வஜரமால் - பினோங்கு ேோநில 
அளவிலோன பநோனபுப் ப�ருநோள் தி்றந்த 
இல்ல உ�ெரிப்பில் ேோநில ஆளுநர் 
ேோணபுமிகு (TYT) துன அஹேத் புுஃஸி 
அப்துல் ரெோக் ேறறும் அ்வரது துய்ணவியோர் 
ப்தோஹ பு்வோன கத்தீஜோ முகேது சி்றப்பு 
்வருயகயளித்்தனர். 

பினோங்கு ேோநில 15்வது  ெட்ைேன்றக் 
கோல்வயரயய்றயில், �ல முக்கியேோன 
ேோநிலத் திட்ைங்கள் சுமூகேோக 
நயைப�றறு நிய்றப்வற்றப்�டும் எனறு 
ேோநில மு்தலயேச்ெர் பே்தகு ெோவ் பகோன 
இபயோவ் நம்பிக்யக ப்தரிவித்்தோர். 

"பினோங்கு சிலிக்கோன தீவுத் திட்ைத்தின 
கீழ் 100 ஏக்கருக்கும் அதிகேோக நிலம் 
உள்ளது, அது இந்த ஆணடு இறுதிக்குள் 
ப்தோழில்துய்ற பநோக்கங்களுக்கோக  
விறகப்�டும்; முத்தியோரோ இலகு ரயில் 
ப�ோக்கு்வரத்து (LRT) திட்ைம்; ஜூரு - 
சுங்யக டு்வோ உயர்த்்தப்�ட்ை பநடுஞெோயலத் 
திட்ைம் இந்த ஆணடின நோனகோம் 
கோலோணடில் பெயல்�டுத்்தப்�டும், பேலும் 
2030 இல் முழுயேயோக நிய்ற்வயையும் 
எனறு எதிர்�ோர்க்கப்�டுகி்றது; ப்தோகுப்பு 
1 - ்தஞபெோங் பூங்கோவிலிருநது ப்தலுக் 
�ஹோங் ்வயரயிலோன ்வைக்கு கைறகயர 
இரட்யைச் ெோயல (NCPR) அடுத்்த ஆணடு 
ப்தோைங்கும் எனறு எதிர்�ோர்க்கப்�டுகி்றது, 
இப்ப�ோது,   ப்தறகு பெ�ரோங் பிய்ற (SPS) 
�குதியில் நீர் விநிபயோகத்ய்த பேம்�டுத்தும் 
ப�ரோக்   -   பினோங்கு  நீர்  திட்ைத்தின 
நியல ேறறும் அறிவிப்புக்கோக  நோங்கள் 
கோத்திருக்கிப்றோம்,” என மு்தலயேச்ெர் 
ெோவ் ப்தரிவித்்தோர். 

"10 ்வருை ப�ோரோட்ைத்திறகுப் பி்றகு, 
நோன மு்தலயேச்ெரோக �ணியோறறும்   

்பாகான் - �ோகோன ைோலோம் ெட்ைேன்ற 
பெய்வ யேய ஏற�ோட்டில் ்வெதி 
குய்றந்த பி40 குடும்�ங்கயளச் பெர்ந்த 
�ள்ளி ேோ்ண்வர்களுக்கு இல்வெ மூக்கு 
கண்ணோடிகயள ்வழங்கும் ெமூகநலத் 
திட்ைம் நயைப�ற்றது. இத்திட்ைம்  
கைந்த ஏப்ரல் 5ஆம் ப்ததி �ோகோன 
ைோலோம் ெட்ைேன்ற பெய்வ யேயத்தில் 
இைம்ப�ற்றது.

“இந்த ெமூகநலத் திட்ைம், �ோர்ய்வ 
குய்ற�ோடுகளோல் �ோதிக்கப்�ட்ை 
ேோ்ண்வர்களின கண �ோர்ய்வயய 
பேம்�டுத்து்வப்தோடு, ெமூகத்தின 
ப்தய்வயுள்ள பிரிவுகளுக்குச் ெரியோன 
பநரத்தில் உ்தவியோக அயேகி்றது.

“இத்திட்ைத்தின கீழ் பேோத்்தேோக 
45 �ள்ளி ேோ்ண்வர்களும், பி40 பிரிய்வச் 
பெர்ந்த ப�ரிய்வர்களும்  முனன்தோக 
�திவு பெயது, கண �ரிபெோ்தயனயில் 
�ங்பகற்ற்தறகுப் பி்றகு, இல்வெேோக 
இந்த மூக்கு கண்ணோடிகள் 
்வழங்கப்�ட்ைன. இந்த மூக்கு 
கண்ணோடிகள், ேோ்ண்வர்களின கல்வித் 

கோலத்தில் �ல ப�ருநதிட்ைங்களுக்கு 
ஒப்பு்தல் அளிக்கப்�ட்டுள்ளது. எனப்வ, 
எனது மீ்தமுள்ள �்தவிக் கோலத்தில், 
ேோநிலத்தின முக்கிய திட்ைங்கள் 
சீரோக இயங்கு்வய்தயும், அய்வ 
நிய்றப்வற்றப்�டு்வய்தயும்  உறுதி பெயய 
ப்வணடும்.

"நிச்ெயேோக, இந்தப் ப�ோரோட்ைத்திறகு 
அயனத்து பினோங்கு ்வோழ் ேக்களின 
்வலு்வோன ஆ்தரவும் அ்வசியம். இ்தனோல் 
எங்கயளயும் ்தறப�ோய்தய ஒறறுயே 
அரெோங்கத்ய்தயும் ப்தோைர்நது 

மாநிலத்தின் ப்பருந்திட்ைங்கள் சீராக 
இயங்குவடத உறுதி பெயய மக்களின் ஆதரவு 
அவசியம் 

நம்பிக்யகயுைன ஆ்தரவு அளிக்க 
ப்வணடும்," எனறு நிதி, ப�ோருளோ்தோர 
பேம்�ோடு & நிலம் ேறறும் ்தக்வல் 
ப்தோைர்பு ஆட்சிக்குழு உறுப்பினருேோன 
ெோவ்  விளக்கேளித்்தோர்.

முனனோள் மு்தலயேச்ெரும் �ோகோன 
நோைோளுேன்ற உறுப்பினருேோன லிம் 
கு்வோன எங்; பினோங்கு ேோநில ெட்ைேன்ற 
ெ�ோநோயகர் ைத்ப்தோ � லோவ் சூ கியோங் 
ேறறும் அ்வரது துய்ணவியோர் ைத்தின 
� திபயோ ஹூய து்வோங்; துய்ண 
மு்தலயேச்ெர், ைத்ப்தோ ைோக்ைர் முகேட் 
அப்துல் ஹமிட் ேறறும் அ்வரது ேயனவி 
ைத்தின பநோரோயனி அப்துல் ஜலீல்; ேறறும் 
ேோநில பெயலோளர் சுல்கிுஃப்லி லோங், 
ெட்ைேன்ற உறுப்பினர்கள் ேறறும்  இந்த 
நிகழ்ச்சியில் கலநது பகோணை ேோநில 
அரெோங்கத்தின முக்கிய ்தயல்வர்களும் 
அைங்கு்வர். 

ேோநில அரசு ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர்கள், 
ெட்ைேன்ற உறுப்பினர்கள், அரசுத் 
துய்றத் ்தயல்வர்கள் ேறறும் உள்ளூர் 
ெமூகத்தினரிைமிருநது விருநதினர்கயள 
்வரப்வறக 20க்கும் பேற�ட்ை �ோரம்�ரிய 
உ்ணவுகளுைன பேோத்்தம் 15 உ்ணவுக் 
கயைகள் அயேக்கப்�ட்ை்தோக 
அறியப்�டுகி்றது.

்பாகான் ைாலாம் பதாகுதி மாணவரகள், 
ப்பரியவரகளுக்கு இலவெ மூக்கு கணணாடிகள்

தி்றயன பேம்�டுத்து்வதிலும், ப�றுநர்களின 
்வோழ்்வோ்தோரத்ய்த உயர்த்து்வதிலும் முக்கிய 
�ங்கோறறும்,” என �ோகோன ைோலோம் 

ெட்ைேன்ற உறுப்பினர் குேரன கிருஷ்ணன 
ப்தரிவித்்தோர்.

இந்த நிகழ்ச்சி �ோகோன ைோலோம் 

ெட்ைேன்ற பெய்வ யேயத்தில் மிகச் 
சி்றப்�ோக நயைப�ற்றது. இதில் மூக்கு 
கண்ணோடிகயள பநரடியோக ்வழங்கும் 
்வோயப்பு கியைத்்தது எனத் ப்தரிவித்்த 
ெட்ைேன்ற உறுப்பினர் குேரன கிருஷ்ணன, 
ப�றுநர்களின முகங்களில் ேகிழ்ச்சியயக் 
கோணும் ்தரு்ணம் மிகவும் ேனேகிழ்்வோக 
இருந்தது என ப்தரிவித்்தோர்.

இநநிகழ்ச்சி, ப்தய்வயுள்ள்வர்கள் 
யோரும் பு்றக்கணிக்கப்�ைோேல், ்தக்க 
பநரத்தில் உ்தவிகயளப் ப�று்வ்தறகு 
உறுதி அளிக்கும் ப்தோைர்ச்சியோன 
ெமூகநலத் திட்ை முயறசியின ஒரு 
�குதியோகும். இது ெமூகத்தின 
்வோழ்்வோ்தோரத்ய்த பேம்�டுத்தும் 
பநோக்கில், பேலும் �ல திட்ைங்கயள 
உரு்வோக்கி, நயைமுய்றப்�டுத்தும் 
திட்ைேோக உள்ள்தோகவும், இது ஒரு 
முக்கிய முனபனற்றம் எனவும் குேரன 
கிருஷ்ணன  நம்பிக்யக ப்தரிவித்்தோர்.

“ேக்களின நலனும், அ்வர்களின 
்வோழ்்வோ்தோர பேம்�ோடும் எங்களின 
ப�ோறுப்�ோகும் என�ய்த நோங்கள் 
்வலியுறுத்துகிப்றோம். �ோகோன ைோலோம் 
ேக்களின உரியேகள் ேறறும் ப்தய்வகள் 
எப்ப�ோதும் எங்கள் முனனுரியேயோக 
திகழ்கி்றது,” எனவும் குேரன கிருஷ்ணன 
உறுதியோகத் ப்தரிவித்்தோர்.

்பொகொன் டொலொம் சடடமன்்ற உறுபபினர குமரன் கிருஷணன் மூக்கு கண்ணொடி த்பறறுக் தகொண்ட 
த்பறுநரகளுடன் குழுப்படம் எடுததுக் தகொண்டொர (உடன் எம்.பி.எஸ்.பி கவுன்சிலர லிஙபகஸ்வரன்).

மொநில அளவிலொன பநொன்புப த்பருநொள் 
தகொண்டொடடததில் மொநில சடடமன்்ற 
ச்பொநொயகர டதப�ொ � லொவ் சூ  கியொங, 
மொநில மு�ல்மசசர பம�கு சொவ் தகொன் 
இபயொவ், மொநில ஆளுநர மொண்புமிகு (TYT) 
துன் அஹமத புுஃஸி அபதுல் ரசொக், முன்னொள் 
மு�ல்மசசர  லிம் குவொன் எங (இடமிருந்து 
வலம்) த்பொது மக்களுடன் குழுப்படம் எடுததுக் 
தகொண்டனர. 

பநொன்புப த்பருநொள் தி்றந்� இல்ல உ்பசரிபபில் த்பொது மக்கள் ்பொரம்்பரிய உணவுக்ள உண்டு 
மகிழந்�னர.
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ஜார்சைவுன் -  பினோங்கு ேோநிலத்தின 
ப்தனபேறகு ேோ்வட்ைத்தில், குறிப்�ோக 
சுங்யக ஆரோவில் ்வசிக்கும் இநதியச் 
ெமூகத்தினருக்கோக ஈேச்ெைங்கு 
ேணை� பேம்�ோட்டுத் திட்ைம் 
நிர்ேோணிக்கப்�டுகி்றது. இத்திட்ைம் இ்றந்த 
ஆனேோக்களுக்கு கணணியத்துைனும் 
அயேதியுைனும் இறுதிச் ெைங்குகயளச் 
பெயய துய்ணபுரிகி்றது. 

ப்தனபேறகு ேோ்வட்ைத்தில்  இநதியர்கள்  
இறுதிச் ெைங்கு பேறபகோள்ள முய்றயோன 
்வெதிகள் இல்லோ்தய்தத் ப்தோைர்நது, 
அ்தறகோன அ்வெரத் ப்தய்வயய அறிநது 
இத்திட்ைம் பேறபகோள்ளப்�டுகி்றது எனறு  
ேோநில வீட்டு்வெதி ேறறும் சுறறுச்சூழல் 
ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் ைத்ப்தோ � 
சுந்தரோஜு பெோமு கூறினோர்.

அணயேயில் டிக் பைோக்கில் அ்வர் 
�திவிட்ை ஒரு கோப்ணோளியில், சுங்யக 
ஆரோவில் உள்ள � சுப்பிரேணியர் 
பகோயில் நிர்்வோகம் சுங்யக ஆரோ 
இரோணு்வ முகோமிறகு எதிபர உள்ள 
பகோயிலுக்குச் பெோந்தேோன நிலத்தில் 
ஓர் ஈேச்ெைங்கு ேணை�ம் நிர்ேோணிக்க 
்தனயன அணுகிய்தோக அ்வர் �கிர்நது 
பகோணைோர்.

 "இந்தத் திட்ைத்ய்த நோன ேதிப்�ோயவு 
பெய்தப் பி்றகும், அங்குள்ள உள்ளூர் 
இநதியச் ெமூகம் எதிர்பகோள்ளும் 
ெ்வோல்கள் ேறறும் சிரேங்கயளப் 

இந்தியரகளின் ெமூகநலனுக்காக புதிய ஈமசெைங்கு நிரமாணி்பபு

புரிநதுபகோணடு, இத்திட்ைம் பெயல்�டுத்்த 
இ்ணக்கம் பகோணடுள்பளன. 

"இநதியச் ெமூகம் ்தங்கள் 
அனபுக்குரிய்வர்கயள பகௌரவிக்கவும், 
துயரேோன ்தரு்ணங்கயள அயேதியுைனும் 
கணணியத்துைனும் கைநது பெல்லவும் 
சி்றந்த ேறறும் ேரியோய்தக்குரிய 

இைத்ய்தப் ப�்ற ப்வணடும்," எனறு அ்வர் 
கூறினோர்.

இந்த முனமுயறசி திட்ைம் நீணை 
கோல அடிப்�யையில் ேக்களுக்கு 
�யனளிக்கும் என�்தோல், அ்தறகு 
முழுயேயோக நிதியளிக்கும் ்வயகயில் 
ைத்ப்தோ � சுந்தரோஜு அ்வரது பெோந்த 
நிதியில் ரிே150,000-ஐ  ்வழங்கிய்தோக 
அறியப்�டுகி்றது.

இந்த ஆணடு ஜூன ேோ்தம் கட்டி 
முடிக்க திட்ைமிைப்�ட்டுள்ள இந்த 
ஈேச்ெைங்கு ேணை�த்தில், ஒபர பநரத்தில் 
இரணடு ஈேச் ெைங்குகள் நைத்்த முடியும். 
இதில், மீளோ துயரத்தில் இருக்கும் 

குடும்�ங்களின ்வெதிக்கோக குளியலய்ற 
ேறறும் பி்ற அத்தியோ்வசிய ்வெதிகள் 
ப�ோன்ற அம்ெங்களும் இைம்ப�றும்.

ஆட்சிக்குழு உறுப்பினர் ைத்ப்தோ 
�  சுந்தரோஜு, கைந்த ஏப்ரல்,3 ஆம் 
ப்ததி பநரில் இக்கட்டுேோனப் �ணிகளின 
முனபனற்றத்ய்த பநரில் பெனறு 
�ோர்ய்வயிட்ைோர்.  

ஒரு �ரந்த கணப்ணோட்ைத்தில், 
ேோநிலம் முழு்வதும் உள்ள ஒவ்ப்வோரு 
ேோ்வட்ைத்திலும் குய்றந்தது ஓர் 
ஈேச்ெைங்கு ேணை�ம் ேறறும் 'கிரியக' 
்தளத்ய்தக் கட்டு்வ்தறகு  சுந்தரோஜு 
உறுதிபூணடுள்ளோர்.

சுங்க ஆரொவில் இந்தியச சமூகததினருக்கொக ஈமசசடஙகு மண்ட்ப பமம்்பொடடுத திடடம் 
நிரமொணிக்கப்படுகி்றது.

மொநில வீடடுவசதி மறறும் சுறறுசசூழல் 
ஆடசிக்குழு உறுபபினர டதப�ொ � சுந்�ரொஜு 
பசொமு.

கடின உடை்பபு, விைா முயற்சி  பவற்றிக்கான இரகசியம்
பிட்ற - அழகுக்கயல நிபு்ணர், 
ேெோஜ் ப்தரபி ேறறும் பயோகோ 
�யிறறுவிப்�ோளர் என �ல ப்தோழில்களில் 
ப்வறறிநயைப்ப�ோடும் மீரோ, 
பநர்ேய்றயோன சிந்தயனயயத் ்தழுவி 
ேற்ற்வர்கள் ஆபரோக்கியேோன ்வோழ்க்யக 
முய்ற  ்வோழ உ்தவு்வதில் அர்ப்�ணிப்புைன 
பெய்வயோறறி ்வருகி்றோர்.

53 ்வயதில், ்வலு்வோன ஆளுயேயயக் 
பகோணை மீரோ, ்தனயனச் 
சுறறியுள்ள்வர்களுக்கு, குறிப்�ோக 
ப�ணகளுக்கு, நல்்வோழ்வு, ்தனிந�ர் 
்வளர்ச்சி ேறறும் அதிகோரம் அளிப்�தில் 
உறுதியோக இருக்கி்றோர்.

அணயேயில், மீரோவின �ய்ணத்ய்த 
அறிய, முத்துச் பெயதிகள் நோளி்தழ் 
நிரு�ர்கள் அ்வயர பநரில் ெநதிக்கும் 
்வோயப்பு கியைத்்தது.

மீரோ ்தனது ்தோயோருைன 
(ேருத்து்வச்சி) ஐநது ்வயது மு்தல் 
பிரெ்வத்திறகுப் பிநய்தய �ரோேரிப்பு 
்வழங்கச் பெல்லும் ப�ோப்தல்லோம் பின 
ப்தோைர்நது பெல்்வது ்வழக்கேோகும்.

“இந்த பேனயேயோன பநரத்தில் 
புதிய ்தோயேோர்கயள அ்வர் எப்�டி 
�ரோேரிப்�ோர் என�து எனயன 
மிகவும் க்வர்ந்தது. அப்த பநரத்தில், 
குழநய்தகயளக் கோண�தில் நோன 
மிகவும் விருப்�ம் பகோணபைன.”

“என அம்ேோவின ேய்றவுக்குப் பி்றகு, 
நோன இத்துய்றயில் கோல் ்தைம் �திக்க 
விரும்பிபனன. எனப்வ, ேகப்ப�று 
ேறறும் குழநய்த �ரோேரிப்பு �யிறசியய 
பேறபகோணடு ெோனறி்தயழப் ப�றப்றன. 
இந்தப் �யிறசியில், பிரெ்வத்திறகுப் 
பிநய்தய ்தோய, பெய �ரோேரிப்பு ேறறும் 

�ோரம்�ரிய ய்வத்திய முய்றகள் கறறுக் 
பகோணபைன.

‘ மீ ர ோ பேோய�ல் ேெோஜ் 
ேறறும் ே க ப் ப � று 

� ர ோ ே ரி ப் பு ’ 
நிறு்வனத்தின 

உரியேயோளரோன 
மீரோ, ‘சூைோன 
கல் ேெோஜ்கள்’, 
‘உைல் ஸக்ரப்கள்’, 
‘ெவ்னோ’ ேறறும் மூலியக 
குளியல் உள்ளிட்ை �ல்ப்வறு 
பிரெ்வத்திறகுப் பிநய்தய 

கல்வி அயைத்்தளேோக அயே்வ்தோக மீரோ 
்வலியுறுத்துகி்றோர்.

“இயளஞர்கள் ்தங்கள் 
�ட்ைப்�டிப்புகயள முடிக்க 
அறிவுறுத்துகிப்றன. அப்த பநரத்தில், 
அதிக உயரங்கயள அயைய நீங்கள் 
தி்றனகயள ்வளர்த்து பகோள்ள ப்வணடும். 
கல்வியும் தி்றனகளும் ஒனப்றோபைோனறு 
இய்ணக்கப்�ட்டுள்ளன.

ப�ணகளுக்கு அதிகோரம் 
அளிப்�து்தோன மீரோவின �ணியின 
யேயேோக உள்ளது. ப�ணகள் 
ஒரு்வருக்பகோரு்வர் ஆ்தர்வளித்்தோல், 
அ்வர்களோல் ப�ரிய ெோ்தயனகயளச் 
ெோதிக்க முடியும் எனறு அ்வர் நம்பிக்யக 
ப்தரிவித்்தோர்.

"அ்வரது ப்தோயலபநோக்குப் 
�ோர்ய்வயின ஒரு �குதியோக, ்தனது 
ெமூகத்தில் உள்ள ப�ணகளுக்கோக 
ஒரு ெமூகநல கூைம், பயோகோ ஸடுடிபயோ 
ேறறும் உைற�யிறசி யேயம் ஆகிய்வறய்ற 
இய்ணத்து ஒரு யேயத்ய்த உரு்வோக்க 
அ்வர் திட்ைமிட்டுள்ளோர்.

பநர்ேய்றயோன ேனநியல எந்த 
சூழ்நியலயயயும் ேோறறும் என�து 
மீரோவின முக்கிய நம்பிக்யககளில் 
ஒன்றோகும். ேக்கள் நம்பிக்யகயயத் 
்தழுவி, உைல் ரீதியோகவும் ேன ரீதியோகவும் 
க்வனம் பெலுத்்தக் கறறுக்பகோள்ள 
ப்வணடும்  என அ்வர் ஊக்குவித்்தோர்

பேல் வி்வரங்களுக்கு, மீரோய்வ 014-
9516 200 என்ற எணணில் ப்தோைர்பு 
பகோள்ளவும் அல்லது 20, பேைன கிகிக் 1, 
்தோேோன இநதிர்வோபெக் என்ற முக்வரியில் 
அயேநதுள்ள அ்வரது ்வணிக ்வளோகத்ய்த 
அணுகலோம். 

பெய்வகயள ்வழங்கிய்தோகக் கூறினோர், 
இது ்தனயன மிகவும் பெோர்்வயையச் 
பெயயும். எனப்வ, இறுதியில் எனக்கு 
மிகவும் ்வெதியோன சூழயல ஏற�டுத்தும் 
்வயகயில் ஒரு ேெோஜ் யேயத்ய்தத் தி்றக்க 
எண்ணம் பகோணபைன.

மீரோய்வப் ப�ோறுத்்த்வயர, நல்்வோழ்வு 
என�து ஒரு ப்தோைர் �ய்ணம், அதில் 
உைலும் ேனமும் ஒருங்கிய்ணநது 
பெயல்�ை ப்வணடும் என�ய்த ்தோம் 
நம்பு்வ்தோக குறிப்பிட்ைோர்.

“ேற்ற்வர்களின நல்்வோழ்வுக்கு நோன 
�ங்களிக்கும்ப�ோது, நோமும் நலேோக 
்வோழ்ப்வோம் பி்றயரயும் நலேோக ்வோழ 
்வழி்வகுப்ப�ோம்.

“நோன உைல், ேன ேறறும் உ்ணர்ச்சி 
நல்்வோழ்வுக்கு இயையிலோன ப்தோைர்ய� 
நம்புகிப்றன. சுய �ோதுகோப்பு உ்ணரு்வது 
ஒரு்வரின ஒட்டுபேோத்்த ஆபரோக்கியத்தில் 
பநர்ேய்றயோன ்தோக்கத்ய்த ஏற�டுத்தும் 
என�ய்தப் புரிநதுபகோள்்வது 
அ்வசியேோகும்,” எனறு அ்வர் கூறினோர்.

ஒரு பயோகோ �யிறறுவிப்�ோளரோக, மீரோ 
இய்த ப்வறும் உைல் �யிறசியோக ேட்டும் 
�ோர்க்கோேல், ்வோழ்க்யகயில் நியன்வோற்றல், 
சுய விழிப்பு்ணர்வு ேறறும் ெேநியலயய 
்வளர்ப்�்தறகோன ஒரு ்வழியோக கோணகி்றோர்.

“பயோகோ உைல் ரீதியோகவும் ேன 
ரீதியோகவும் ்வலியேயோக இருக்க 
கறறுக்பகோடுக்கி்றது,” எனறு மீரோ கூறினோர்.  
பேலும் அ்வர் பயோகோவில் முதுகயலப் �ட்ைம் 
ப�றறிருப்�்தோகவும் கூறினோர்.

அய்தத் ்தவிர, ப்தோழில்முயனப்வோரோக 
உரு்வோக ப்வணடும் என எண்ணம் 
பகோள்ளும் இயளஞர்கள், ்வணிகத்ய்தத் 
தி்றம்�ை நிர்்வகிக்கவும் ்வளர்ச்சியயையவும் 

த�ொழில்மு்னபவொர மீரொ அவர வணிகததில் 
பமறதகொள்ளப்படும் பச்வ ்படடியலின் 
பிரசசூரத்�க் கொண்பிக்கி்றொர.

�ரோேரிப்பு பெய்வகயள ்வழங்கு்வ்தோகக் 
கூறினோர்.

மீரோவின பிரெ்வத்திறகுப் பிநய்தய 
�ரோேரிப்பின 30 நோட்கள் திட்ைத்திறகு 
நியோயேோன வியல நிர்்ணயிக்கப்�டுகின்றது. 
பேலும், அ்வர் ்தோய ேறறும் புதி்தோகப் 
பி்றந்த குழநய்த இரு்வரின �ரோேரிப்புக்குத் 
ப்தய்வயோன அயனத்து கருவிகயளயும் 
ப�ோருட்கயளயும் ்வழங்குகி்றோர்.

ப்தோைக்க கோல வியோ�ோரம் �றறி 
குறிப்பிடுயகயில், மீரோ வீடு வீைோகச் பெனறு, 
கனேோன ய�கயள சுேநதுபகோணடு 



槟州 首 席 部 长 曹 观 友 表
示，由Consortium Zenith 

Construction有限公司（CZC）主导
的两项基础建设计划进展顺利，未
来将有效纾解州内多个地区的交通
堵塞问题。

“州政府高度重视与各方单位之
间的紧密合作与协同努力，以确保
州内各项发展及基础建设项目能按
时顺利推进，造福槟州子民。”

他是出席由Consortium Zenith 
Construction有限公司举办的开斋节
庆典时这么说 。

他指出，由CZC主导的几项关键
发展项目，目前进展顺利，包括第
二配套中敦林苍祐大道至亚依淡的
工程，已完成超过75%的进度，预料

将在今年底完成实体建设。

北岸高速大道年底或明年动工
另 外 ， 而 第 一 配 套 工 程 中 从 丹

绒武雅至直落巴巷的北岸高速大道
（North Coastal Paired Road），则
处于敲定细节阶段，若一切顺利，
预计将于2025年底或2026年初开工
建设。

曹观友表示，这两条正在建设中
的免收费高速公路，将显着缩短通
勤时间。其中，从敦林苍祐大道至
亚依淡的行车时间将由目前的约40
分钟减少至仅5分钟；而从丹绒武雅
至直落巴巷的路程也可从45分钟至1
小时缩短为约10分钟。

“州政府与CZC已就第三通道第4

配套路线的调整及新关仔角周边交通
网络的优化建议达成共识，目前已获
得批准，并被视为更具弹性的方案，
有望有效缓解当前的交通瓶颈。”

曹观友在会上也特别感谢槟州基
础建设、交通及数码事务行政议员
再里尔及其团队、槟州经济策划单位
（BPEN）、槟州基本设施机构（PIC）
，以及所有相关机构的努力与协助。

他指出，这些项目的成功落实，
离不开州与中央政府之间在征地、
安全与环境永续等方面的紧密配合。

他也呼吁槟州人民在项目施工期
间给予耐心与配合，共同为下一代
建设更优质的居住与交通环境。

最后，首长感谢CZC举办此次意
义非凡的开斋节庆典，并期许未来

能进一步加强与各方的合作关系，
共创槟州更美好的未来。

林辉贵：为州及人民带来长远利益
Consortium Zenith Construction 有

限公司项目发展总裁林辉贵建筑师
表示，相信经过周密规划与执行的
基础建设发展，将为州属及人民带
来长远利益。

“在各方持续支持下，我们有信
心能够取得更大成就。”

他也向Consortium Zenith 
Cons t ruc t ion有限公司全体员工致
以最崇高的谢意，在项目执行过程
中，尽管面对种种挑战，依然展现
出不懈的奉献精神与努力，这正是
公司成功背后的核心动力。

20
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年
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1日
—

15
日

第2配套工程完成逾75%

首长: 预计年底完工

Zenith建
筑集团开斋
节庆典。出席
嘉宾左起： 莫
哈末扎关、
再里尔、曹观
友、 东姑沙祖
丁、 许永铨、 
周佳嘉及
林秀琴。
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槟州青年、体育及卫生事务委员会
主席魏子森行政议员指出，心理

健康问题已成为全国乃至槟城的一个重
大议题。根据2022年全国健康与流行病
调查（NHMS）数据显示，近230万马
来西亚成年人正面临抑郁症症状，几乎
30%的马来西亚人受某种心理健康问题
困扰。令人担忧的是，自杀率特别是在
年轻人群体中出现上升迹象。

他说，槟州政府已采取积极行动应对
心理健康挑战，特别是通过成立槟州心
理健康委员会，以加强政府部门、私营
部门与非政府组织之间的合作。这一举
措旨在改善心理健康资源的获取，并建
立更强大的支持网络。

他 是 在 出 席 槟 城 心 灵 扶 助 协 会
（Befrienders Penang）第48届会员大会致
词时，如是指出。

他指出， 槟城心灵扶助协会成立近五
十年来，为需要帮助的民众提供无私支
持，帮助了无数人渡过难关。

他呼吁社区民众更加重视心理健康支
持，尤其是像 槟城心灵扶助协会，扮演
着至关重要的桥梁作用，帮助社会更好
地应对这一危机。

他补充，心理健康护理不是任何单
一组织的责任，它需要全社会的共同努
力。他呼吁政府机构、私营部门、非政
府组织、社区及个人共同携手，打造一
个更加有同情心、包容和支持的环境，
让受心理健康困扰的人们能够获得及时
的帮助。

何室苇：Whatapps联系个案激增78%
槟城心灵扶助协会主席何室苇指出，

相较于2023年，2024年该协会所接获
的求助电话增长了25%。其中，通过
WhatsApp联系的个案更是激增78%，显
示出青少年更倾向使用这一通讯方式寻
求协助。

“在通过WhatsApp联系的个案中，有
40%属于高风险个案，即当事人正在经
历自残行为。”

他表示，这也突显了即时
心理支援的重要性。而目前
协会的服务时间为每日下午
3时至凌晨12时，而深夜时
段的求助电话往往属更为严
重的个案。

“这并不意外，
因深夜是人们容
易胡思乱想的时
段。”

6月1日举办新
志工培训

他说，为了扩

大服务，该协会将于6月1日举办新志工
培训，并欢迎公众踊跃参与。

“我们希望有更多年轻人加入，年轻
志工更容易与同龄群体建立连结。”

此外，他也提及，该协会也与槟州行
政议员魏子森及槟关怀组织（PgCare）
合作，并定期走入中学进行心理健康教
育。

他说，协会正积极申请教育局批准，
以便更系统性地向学生传达心理健康知
识，包括如何识别抑郁症状，并透过正
确管道寻求帮助。

陈莲枝：调整步伐应对快速变化需求
槟城心灵扶助协会名誉赞助人兼槟

州珍珠议员夫人协会主席陈莲枝表扬，
该协会致力于与大专院校学生建立联
系，并与槟城水晶之家孤儿院  （Crystal 
Family Home）合作展开为期六个月的试
点计划，专注于情绪学习的主题。

“此外，他们也成功策划了一项创意
短视频比赛，以及参与“Tech Empower 
Impact Challenge”项目，在多个层面积
极 推 动 心 理 健康教育。”

她 指 出， 槟城心灵
扶 助 协 会不断调整步
伐 ， 以 应 对社会快速变
化 的 心 理健康需求，
尤 其 是 在 年
轻 一 代

中，心理健康问题日益严重。
“青年与青少年在心理压力下所面对

的挑战与日俱增，因此推动心理健康数
码化教育显得尤为重要。”

建议走入职场推广心理健康意识
陈莲枝建议 Befrienders 考虑进一步走

入职场层面，特别是与槟城的跨国企业
（MNCs）接洽，展开心理健康意识推

广活动，正确传达信息，打破公众对
寻求心理辅导或协助的污名化。

她呼吁热衷于心理健康议题的民
众，踊跃加入成为志工，使 Befrienders 
的服务能进一步扩展。同时也期望
社会大众与企业界能慷慨捐助，协助 
Befrienders 持续推动其使命，共同提升
社会整体心理健康水平，建设一个重
视心理健康的关怀型社会。

邱保财：成为他人生命
创办人拿督斯里邱吉寿之子邱保财

在致词时，缅怀父亲创办 Befrienders 
的初心，并呼吁大众继续在他人生命
的黑暗中，成为那一束温暖的光。

他指出，父亲于1978年以简单却
深远的信念创办协会，即没有人该在
沉默中受苦；每一个声音都值得被听
见；一点点善意，可能挽救一条生
命。
“对父亲而言，Befrienders 不只是一

个组织，而是一场‘爱与共情’的社会
运动。他相信，每一次求助背后，都是
一个渴望被理解的灵魂。”

他 强 调 ， 父 亲 的 精 神 仍 活 在 
Befrienders 所接触的每一条生命中。他
呼吁大众继续支持这项使命，成为他人
生命中的朋友，成为那句‘你不孤单’
的声音。

任何需寻求协助的人士，可拨打热
线 04-2910 100 ，服务时间为下午3
时至凌晨12时。所有的求助内容皆
保密。
办公室号码为 04-282 2736 及电邮地
址 admin@befpen.org。
同时也欢迎浏览槟城心灵扶助协会
社交平台：脸书专页、Instagram及
TikTok平台可搜寻关键词：Befrieders 
Penang。

心理健康问题个案上升
魏子森: 设委员会积极应对

心灵扶助协会第48届会员大会全体出席者合影。

魏子森指出，槟州
政府已采取积极
行动应对心理健
康挑战。旁为何
室苇。

陈莲枝（右1）建议 Befrienders 考虑进
一步走入职场层面，展开心理健康意识推
广活动。

槟城心灵扶助协会欢迎大众加入成
为志工，扩大服务范围。
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报导：翁懿娴
摄影：邵家恩

槟州首席部长曹观友宣布，槟州
政 府 成 立 “ 槟 城 关 税 监 督 工

作小组”（Penang Tariff Monitoring 
Taskforce），同时也与联邦政府合
作创建“贸易适应工具包”（Trade 
Adaption Toolkit），协助本地企业，
尤其中小型出口商应对美国关税政策
带来的不确定性。

槟 首 长 曹 观 友 在 槟 城 研 究 院 举 行
记者会时指出，尽管美国政府已宣布
暂缓执行大部分新关税措施，为期90
天，但槟城作为马来西亚最依赖贸易
的州属，必须做好应对挑战的准备，
更要以战略性和协调性的方式积极应
对这一局势。

与业界圆桌交流听取反馈
槟州政府也与业界领袖、商会代表

及投资策略伙伴举办闭门圆桌会议，
深入讨论美方贸易政策对本地企业带
来的实际影响。

“我们从中听取及收集反馈，以探
讨更适合的方案来应对。”

曹观友指出，多家企业与贸易相关
协会已进行了内部评估，部分中小企
业已直接感受到市场压力。

他引述会议讨论时指出，有业者担
心若不采取及时应对，部分国际企业
可能将生产与订单转向墨西哥等其他

国家，以规避美国高额关税。
“另一些企业也担心市场上可能会

出现原材料过度倾销的情况，可能对
槟州本地市场造成冲击。”

此外，业者也反映通货膨胀所导致
的营运成本上升，也成为中小型企业
目前面对的一大难题。

采应对策略助本地企业过渡
首长表示，州政府已拟定两项策略

性应对措施，即成立槟城关税监督工
作小组，以作为与联邦政府协调的平
台，专负责追踪国际贸易政策动态、
收集受影响企业的意见，并为政策制
定提供数据支持。

他 补 充 ， 该 小 组 也 将 作 为 槟 州
与 联 邦 单 位 ， 如 国 际 贸 易 及 工 业 部

（ M I T I ） 、 马 来 西 亚 投 资 发 展 局
（MIDA）之间的沟通桥梁。

至于第二项应对措施，就是与联邦
政府创建”贸易适应工具包“，以提
供出口商与中小企业一套实用指南，
内容涵盖关税合规建议、产地重组策
略、以及如何借助RCEP（区域全面经
济伙伴关系协定）、CPTPP（跨太平
洋伙伴全面进展协定）等区域协议，
拓展替代市场。

“这些措施虽非一蹴而就，但却是
我们保护经济、支援企业和提振投资
者信心的重要步骤。”

他不讳言，槟州政府虽可在地方层
面展开响应，但要全面应对这场贸易
冲击，仍需联邦政府全力配合。

“我们不能也不应孤军作战，联邦

政府必须确保中小企业、供应链上下
游厂商不会在冲击中被边缘化。”

马 来 西 亚 作 为 今 年 东 盟 轮 值 主 席
国，他也呼吁联邦政府更积极协调区
域伙伴，共同发出统一声音，对抗单
边贸易措施。

“一个协调一致的东盟立场，有助
于稳定供应链、重建投资者信心，并
守护马来西亚数十年来受惠的、以规
则为基础的自由贸易体系。”

他强调，尽管挑战重重，但槟州不
会退缩，而是重新定位、调整和坚定
自身作为国家经济引擎的角色。

出席者包括：槟州基设、交通及数
码行政议员再里尔、投资槟城机构首
席执行员拿督吕丽莲、槟城研究院院
长黄基明博士。

众人集思广益，提出建设性意见。

设关税监督工作小组

槟政府助本地企业
应对美关税挑战

代表们积极提出反馈。

槟政府与业界领袖、商会
代表及投资策略伙伴进行
闭门圆桌会议。
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我在单亲家庭中长大，母亲
辛勤地工作来养活我们。经济困
难一直是我担心的问题。学费的
负担沉重地压在她的肩上。当我
得知自己获得槟城未来基金会奖
学金时，我松了一口气同时心存
感激。”

“槟城科技行业蓬勃发展，涵
盖人工智能、数据分析等，为像
我这样的电脑科学毕业生提供了
绝佳的机会。我渴望利用我的专
业知识来创造解决方案，并为槟
城的发展和繁荣做出贡献。

我来自一个九口之家，只有
我父亲在工作养活我们，经济
困难一直是一个负担。尽管面
临挑战，但我的父母一直强调
教育的重要性，鼓励我努力求
学，追求梦想。”

“获得这项奖学金是一个改
变人生的机会。它减轻了高等
教育的经济负担，让我能够全
心全意地学习、成长和回馈社
会。这项奖学金不仅关乎学术
成就；它还关乎为槟城和马来
西亚建设更美好的未来。

报导：陈健敏
摄影：MUHAMAD AMIR IRSYAD 
OMAR

创始于2015年的槟城未来基金会
（Penang Future Foundation，简称

PFF)，至2024年为止，10年来为805名
学生提供奖学金，涵盖科学、技术、工
程、数学、会计和金融等不同领域，共
耗资4450万令吉，栽培人才为槟州做出
贡献。

这项基金目前只剩下少于500万令
吉，料只能应付未来2年需求，槟州首
长曹观友在记者会上呼吁企业界给力支
持，与州政府携手打造人才库。

此基金会是槟州政府吸引、培育和留
住人才的机制之一，旨在帮助优秀和符
合资格的大马青年在马来西亚的公立或
私立大学继续深造，毕业后在槟城任何
企业服务2至5年，视申请奖学金数额而
定。

首长说，作为槟城基金会主席，他为
槟州政府的这项奖学金计划已成立10周
年而感到无比自豪，并将继续努力做出
改变。为了引领槟州在未来 50年的工业
化进程中继续发展，吸引和留住人才已
变得更加重要，以确保有稳定的人才供
应来满足行业日益增长的需求。

“州政府必须付出更多努力来提供无
穷无尽的人才资源。这是一项艰巨的任
务，但现实情况是，这样的承诺会给州
政府本已有限的资源带来巨大的财政压
力。”

“我们致力继续这项计划，同时恳
请槟城各行各业慷慨解囊，挺身而出，
为确保未来基金会继续成为具天赋和值
得帮助的学生做出贡献。我们希望从槟
城强大的350多家跨国公司和6500多家
中小企业那里获得更多的财务支持。
每一份捐款，都可以让我们做更多的事
情。”

出席者包括槟城未来基金会遴选委
员会主席拿督斯里纳西尔阿里夫，以及
2024年奖学金4名得主等。

上述4名奖学金得主分享他们的心
得，并呼吁学生们踊跃申请PFF，为自
己及槟城带来更好前景。

槟城未来基金会记者会。左起：黄筠琪、丹尼尔阿兹哈 、曹观友、纳西尔阿里夫、卡文尼斯及刘芷薇。

获得这项奖学金大大减轻了
我父母的经济负担。有了PFF提
供的生活津贴，我的父母不再需
要担心我的日常开支。这使他们
能够将更多精力放在我目前就读
中学的妹妹和在拉曼大学的哥哥
身上。”

“我申请PFF奖学金是因为槟
城确实是我想要建立未来事业的
地方。作为土生土长的槟城人，
我非常欣赏槟城的快速发展以及
跨国公司在不同行业的强大影响
力。为毕业生提供职业发展的绝
佳环境。我希望贡献我的技能和
知识来支持槟城未来的发展，特
别是在金融和企业领域。

 我来自一个父母要抚养四个
孩子的家庭，高等教育的经济负
担非常沉重。我曾经做一些兼职
工作帮补，以减轻父母的负担。
但获得PFF奖学金后，我所有的
学费和生活费都得到了支付，这
极大地帮助了我专注于学业，取
得了优异的学业成绩。”

“槟州的快速发展，尤其是跨
国公司和制造公司的涌入，为进
入这些公司的会计部门开辟了广
阔的道路。会计是每个企业的核
心，我希望利用我的技能为发展
做出贡献。

欲知槟城未来基金会详情可浏览：www.penangfoundation.my

首长吁企业给力资助
推动槟未来基金会续栽培人才

卡文尼斯 (理工大学UTM电脑数据工程系)

刘芷薇 （英迪学院电脑科学系）

黄筠琪（理大会计系）

丹尼尔阿兹哈 (玛拉工艺大学会计系)
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今年槟州政府继续推动文明扫墓运
动，并在多个地区展开环境卫生

改善行动。槟州社会发展、福利及非
伊斯兰教事务行政议员林秀琴表示，
今年清明节期间，相较于去年，义山
的环境整洁度已有显著改善。

她于日前到峇都眼东福建公冢巡视
时指出，墓地的清洁显示民众的公民
意识已有所提升，但仍需进一步强化
环保宣传，以确保清明节期间的环境
卫生持续改善。

“鼓励民众在清明节扫墓时多使用
可回收物品，并确保焚烧拜祭品时安
全处置，以避免火灾隐患。”

陈淑湘：明年或设立环保回收站
槟 岛 市 议 员 陈 淑 湘 表 示 ， 为 了 提

升回收效果，明年可能会在公冢设置
回收站，以便回收铝罐等可再利用物
品，减少垃圾产生。

据她了解，峇都眼东福建公冢在扫
墓期间，每天需载走现场的垃圾约4至
5趟。

她冀望有关计划，能够获得州内各
个的墓地与公冢的配合，同时鼓励民
众响应，以达到更大的环保成效。

随行者包括：和谐机构总经理欧宗
义、槟州青年发展机构及双溪槟榔区
青年委员会成员。

李加运建议增设垃圾桶
在 其 他 地 区 ， 如 大 山 脚 福 德 正 神

墓园，槟城和谐机构和槟州青年发展
机构也积极开展“文明扫墓”宣导活
动。尽管冢山管理单位设有垃圾桶，
但一些民众仍未将垃圾投放到指定地
点，导致环境卫生问题。

对此，槟州和谐机构社区联络主任
李加运建议，在策略地点增加置放小
垃圾桶，方便扫墓者丢弃从冢山上带

下来的垃圾，避免人们随意把垃圾丢
弃在大树下或停车处。

福 德 正 神 墓 园 也 倡 导 使 用 环 保 香
炉 ， 并 鼓 励 民 众 避 免 使 用 塑 料 或 铁
罐，以减少环境污染和滋生蚊虫的风
险。

翁靖锶：年轻人的意义体验
槟城青年发展机构高级联络官翁靖

锶说，“文明扫墓”运动对年轻人特
别有意义，包括医学系马来女生英旦
的参与，更是促进文化交流谅解，深
具意义的体验。

她 说 ， 文 明 扫 墓 对 下 一 代 人 更 为
重要，我们一定要用环保和文明的方
式，让文化和社会永续长存下去。

大山脚福德正神会的代表即福利第
一副主任陈朝德说，今年的清明节，
在交通秩序和环保方面都比去年进步
了，墓园也有悬挂环保文明扫墓的宣
传布条，民众看到宣传布条，或多或
少都会响应。随行者包括：冢山经理
林保安。

槟推动文明扫墓运动
义山环境整洁显著改善

大家需携手及努力宣
导文明扫墓讯息。

林秀琴等人前往巡视峇都眼东福建公冢扫
墓情况，并进行垃圾清理行动。

一行人手持文明扫墓的标语，
宣导文明扫墓的重要性。

尽管整体上公民意识已有提升，但仍有民
众贪图方便，随处丢垃圾。

“文明扫墓”运动来到福德正神墓园，右起林保安、李加运、陈朝德、英旦及
翁靖锶等。
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随着槟州发展机构在七条路海墘的
房屋计划即将在近期内获得入伙

准证，有关逾300个单位的房屋，将安顿
原本居住在红灯角填地一带的居民。

槟州首长曹观友表示，一旦完成安顿
有关地方的居民，当局将启动重新发展
红灯角填地计划，重新规划当地发展，
让当地焕发新生机，带给槟民更宜居和
高素质环境。

另外，当地也有另一项位于八条路网
寮的中廉价屋计划，在政府及私人界合
作下，也将会在今年杪或明年完成，届
时除了当地原居民外，也会迎来部分新
居民。

“州政府一直以来致力于发展槟州，
随着近年来各项基建计划陆续获得批
准，一旦完成后必定能够为槟州打下巩
固基础，让槟州经济突飞猛进，人民除
了有更多工作机会，也有更多商机。”

他是出席七条路海墘中宝宫50周年庆
联欢宴会，受邀致词时这么指出。出席
者包括槟州议员郑来兴。

王宇航：五条路是轻快铁重要中转站
另一方面,彭加兰哥打区州议员王宇航

透露，五条路将是槟城轻快铁计划重要
中转站，从敦林苍祐大道横贯而来的轻
快铁，将在这里“分道扬镳”，既一方
驶入光大站，转右则衔接至威省。

“至于原本Sri Saujana组屋的站点，则
挪移至五条路天生宫对面，由于中转站
需要更多空间，届时也将在敦林苍祐大
道上面兴建站点。”

他冀望这项工程可以在6年内如期完
成，打造更完善的公共交通系统让槟民

受惠，同时，他也吁请人民体谅在工程
进行期间所造成的种种不便。

“今天的辛苦是为了未来更舒适的生
活，在工程期间必定会有一些不便，请
大家多多谅解。”

林慧英：天然气管道爆炸事故展现国人
团结

副财长兼丹绒区国会议员林慧英表
示，蒲种发生天然气管道爆炸事故，尽
管这场灾难让人感到伤心，但也让大家

看见了马来西亚最美的一面，那就是团
结与互助的精神。

“灾难现场大家不分种族、不分宗
教，第一时间互相协助、疏散邻居、安
慰伤者，甚至还有附近的清真寺和兴都
庙，毫不犹豫地开放场所作为临时庇护
中心。”

她欣慰在灾难来临之际，马来西亚社
会展现多元团结力量，同时，她冀望国
民可以秉持这种团结互助精神，避免被
有心人以极端言论分化，进而让社会产

生分裂。

胡俊杰冀为社会带来更多正能量
理事会主席胡俊杰希望该庙宇在未

来，能够继续和善信携手同行，发扬传
统文化与正信宗教精神，为社会带来更
多正能量。

会上，林慧英和王宇航各宣布拨款
5000令吉，做为有关庙宇周年庆及活动
基金用途，并冀望该宫秉持传扬文化和
正信宗教理念，为继续社区服务。

亚依淡区州议员黄顺祥认为，槟州
是 我 国 安 装 最 多 自 动 体 外 除 颤 器
（AED）的州属，然而教导民众学
会使用有关设备，也是重中之重。

“虽然我们在州内各地安装有关
急救设备，但懂得如何操作的人并
不多，以致这项设备时常英雄无用
武之地。”

他 以 2 个 真 实 案 例 举 证 A E D 的 重
要性，指新闻报导指一名男子在羽
球场昏倒，尽管有关场馆有AED设
备，但众人皆不谙使用AED，而让
有关设备形同虚设。

“ 同 样 在 1 年 前 的 一 场 嘉 年 华 会
中，也曾发生足球员昏倒事件，幸而
当时有在场者以AED进行急救，成功
挽救了一条宝贵生命。”

为此，他建议，州内急救组织和相
关非政府组织，可以加大传授使用有
关设备力度，让更多培训课程让公众
掌握AED使用方法。

“除了社区外，有关团体也可走入
校园提高学子们的醒觉，并教导他们
使用有关急救设备。”

他是于日前，出席槟岛市政厅移交
AED给亚依淡民防辅助队时，向与
会者这么指出。出席者包括该会主席

江家合、顾问张舜庆少校、蔡炎壮中
校、市议员曾伟忠及威斯伟纳登等。

他强调，心脏病已被列为我国头号
杀手，更是全球致命率极高的疾病之
一，因此，社会更需提高警惕，把握
在黄金时间内救治心脏病患者。

“在更多社区设立AED站点，并
教导更多人使用有关设备，将能够
在黄金时间内救援心脏病患者，减
低有关疾病致命率。”

亚依淡人流密集处设15部AED
他说，亚依淡区内目前已在人流

密集处，设有15部AED候命，包括
亚依淡巴刹、发林新市镇玫瑰园、
阳光广场、升旗山缆车站以及学校
及公众场所。

他感谢市政厅以人民为重，移交
有 关 A E D 设 备 予 亚 依 淡 民 防 辅 助
队，以增加亚依淡区内的社区安全
性。

七条路海墘房屋计划将入伙

发展红灯角填地启动在即  

槟拥全国最多AED
黄顺祥吁加大力度传授使用技巧

中宝宫联欢宴会赠送纪念品仪式，左起坛主许金山、严慧玲、胡俊杰、曹观友、林慧英、王宇航、郑来兴、
署理主席何永成。

曾伟忠（左5）移交AED给亚依淡民防辅助队，由江家合（右3）代表
接领。张舜庆（左3起）、黄胤兴、曾伟忠、黄顺祥、威斯伟纳登和
蔡炎壮见证。
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报导：李佳盈
摄影：Noor Siti Nabilah Noorazis / 
Alissala Thian 

点燃科技创新梦，槟州女性科学工作
坊（Women In Zcience，WiZ）以生

动有趣的方式，引领学生踏上奇妙的科
学探索之旅。

配合国际妇女节，槟城圆顶科学馆
（Tech Dome）携手各单位举办是项活
动，至今已迈入第9届，为无数学子打开
科学的大门。

正 如 汽 车 发 明 者 卡 尔 · 本 茨 的 夫
人——贝尔塔，她是世界首位女性驾驶
员，打破人们的疑虑与偏见，也让汽车
真正走入大众视野。

贝尔塔勇敢启程，使汽车改变世界，
今日女性也在科技的道路上突破界限，
绽放光芒。

林彦睿与叶青丽感受科学魅力
妙趣横生的活动，让科学学以致用！
槟华中学中四生林彦睿与叶青丽提及

去年参与上述工作坊时，仍难掩兴奋之
情，她们不仅收获宝贵经验，更加深了
对科学的热爱。

3D打印、光影实验、工厂参观……这
些活动让她们亲身感受科学的魅力，激
发求知欲之余，也促使两人坚定选择理
科的信心。

林彦睿认为，实验课至关重要，理论

知识能帮助解释实验，而实验又能让抽
象的概念变得生动具体，可说是相辅相
成的学习方式。

“许多人在参加后，到中四的时候便
选择了理科。三门科学都十分有趣，实
验过程也是充满乐趣，所以我从未后悔
这个决定。”

叶青丽则早已听闻这项工作坊的精
彩，真正参与后更加确信自己的方向。
热爱数学的她，希望未来能在数学相关
领域大展拳脚。

可推动更多女性投身科技
女性在各领域的成就激励着年轻一

代，其中包括圣乔治学校的米雅、薇塔
和琦斯蒂娜。

米 雅 指 出 ， 虽 然 女 性 在 科 技

（STEM）领域的比例不高，但随着时
代的进步和更多实践机会的出现，女性
亦能在科学领域大放异彩。

“去年，我们参观了捷普（Jabil）的
工厂，看到不少女性在科技领域的贡
献，她们坚韧与敬业的精神令人钦佩，
也是我学习的榜样。”

原本在文科和理科之间犹豫不决的薇
塔亦深表认同，尽管科技领域长期以来
由男性主导，然而如今女性同样可以闯
出一片天地。

以其母亲为榜样的琦斯蒂娜则说，本
身最喜欢的活动是3D打印，其过程充满
挑战，需要团队合作和创新思维，可说
是全新的体验。

开拓视野的契机
“这不仅是学习之旅，更是探索未来

之门！”
圣乔治学校中三生林玟汘、艾丽娜和

拉然妮雅，就将此次工作坊视为开拓视
野的契机。

林玟汘认为，工作坊首场讲座激励
人心，实验也是趣味盎然，让她大开眼
界，相信如是计划将鼓励更多女性投入
编程等科技领域。

期待参观工厂的艾丽娜则说，原本还
不确定是否选择理科，如今认识在科技
领域表现标青的女性后，也开始重新思
考自己的方向。

对此，就读于槟华中学中三的王睿萱
与梁静怡亦有相似看法。正值规划未来
学科方向的阶段，她们也在积极探索适
合自己的道路。

科学老师冀继续举办
科学老师莎奇娜和数理科主任谢碧云

异口同声地说，WiZ对学生产生积极影
响，并希望能持续推进，让更多学生培

养对科学的兴趣。
莎奇娜解释，鼓励学生选择理科并非

易事，许多人因为觉得数理科目晦涩难
懂，或担心难以取得优异成绩，因此望
而却步。

不过，科学并不只是枯燥的公式和严
谨的实验，而是充满奇思妙想与探索未
知的乐趣。

邱武威：学生选择数理比例成功增加
槟城圆顶科学馆首席执行员邱武威指

出，2023年，82%的参与者在活动后选择
了数理科，而来到2024年，这一比例增
至87%。

“这证明当年轻女性获得合适的教
育、指导和鼓励时，她们会更自信地投
入科技领域。”

他坦言，尽管女性在如是领域成就非
凡，性别差距依然存在。这并非因为女
性缺乏才华或能力，而是源于长期存在
的挑战和偏见。

因此，该馆始终以激发好奇心，并赋
能未来世代在科技领域的发展为己任，
携手合作伙伴，为女性在相关领域创造
更多机会。

施美玲：缩小科技领域性别差距
捷普行政服务经理施美玲希望通过支

持WiZ，有助于缩小科技领域的性别差
距，打造更加包容和充满活力的职场环
境。

在多年的赞助和参与下，她认为，得
益于针对性的宣传和支持措施，女性参
与度逐渐上升，越来越多的女学生选择
科技相关课程。

她续说，WiZ不仅为对科技感兴趣的
学生提供学习机会，也搭建了与专业人
士交流的平台，增强她们投身相关领域
的信心。

谢碧云(左起)、王睿萱、梁静怡、林彦睿、
叶青丽及邱武威分享工作坊带来的乐趣。

槟州女性科学工作坊为对科技感兴趣
的学生提供学习机会。

艾丽娜(左起)、拉然妮雅、林玟汘、莎奇娜、米雅、薇塔和琦斯蒂娜为槟州女性科
学工作坊赞好。

槟州女性科学工作坊的活动生动有
趣，包含实验、参观工厂等，让她们
亲身感受科学的魅力。

槟州女性科学工作坊 
学生受激励加深对科学热爱
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Aspen-Klippa槟城大桥国际马拉松赛会

定于2025年12月14日开跑，放眼2万
5000人参与其盛！

与去年一样，比赛路线是从峇都加湾
Aspen Vision City出发，穿过槟城第二大
桥–苏丹阿都哈林大桥，最后返回Aspen 
Vision City。

槟州首席部长曹观友在新闻发布会指
出，槟州政府去年把大桥马拉松赛和国
际龙舟赛移师其他地点举行，即从槟城
大桥移去第二大桥，以及从直落巴巷水
坝移去海峡岸广场海域，都取得成功，
他有信心上述两个赛会今年也会成功。

“去年槟城大桥国际马拉松赛获得
2万3000人参与，我们今年放眼更进一
步，即2万5000人，把赛事推向另一个高
峰。”

首长说，槟城大桥国际马拉松赛不仅
仅是一场比赛，它也是展示槟城进步繁
荣的舞台，尤其是在峇都加湾。凭借先
进的基础设施、蓬勃发展的商业活动和
大量投资，峇都加湾正成为新的经济增
长中心。大桥跑等活动扩大了槟城的国
际知名度，吸引游客到来，并推动可持
续的经济发展。

“不只峇都加湾，马拉松赛的影响力
也延伸至整个州。酒店、餐厅、交通服
务和本地企业都受益于成千上万的参赛
者和支持者的涌入，这进一步巩固了体
育旅游业作为我们经济战略重要支柱的
地位。我们在这个领域的投资不仅仅是
为了竞技体育，而是为了创造可持续的
经济未来。”

首长表示，令人鼓舞的是，大桥跑参
赛者中有近三分之一是女性。槟州政府
致力于进一步增强女性在体育方面的权
利，确保大桥跑等活动继续为女性运动

员提供机会、支持和知名度。无论是通
过赞助或培训计划，我们都希望看到更
多女性站上起跑线。

“我们的包容性还包括去年 与圣尼古
拉盲人之家及ASPEN集团合作，为视障
跑者设立了一个特殊组别，让他们也能
参与其中，证明了残疾不应成为参与的
障碍。”

“大桥跑将在2025年推出更多有利于
障友的举措，并与各方面合作，确保大
桥跑仍然是一个真正包容的活动。它不
会仅是一个比赛，而是为了培养体育精

神、决心和团结的活动。”
另一方面，槟州旅游及创意经济行

政议员黄汉伟说，承接去年的辉煌成
果，2025槟城大桥国际马拉松赛将迎来
更多的革新与升级：
全新推出分区起跑系统（Pen Zone）

，优化赛事物流安排。跑者将根据预估
完赛时间分区起跑，以确保赛道更加顺
畅，提升赛事的安全性与整体体验。
 全新升级的娱乐活动，赛前点燃热
情，赛后延续激情，为跑者带来活力四
射的赛事体验。

扩展升级迪卡侬（Decathlon）休憩
区，为跑者提供更宽敞舒适的恢复空
间，助力赛后迅速调适，焕发活力。
 国际参赛规模进一步提升，放眼吸引
更多海内外跑者齐聚槟城，共享这场世
界级马拉松盛宴。

在 赞 助 商 及 企 业 伙 伴 的 持 续 支 持
下，2025槟城大桥国际马拉松赛的报名
费与去年一样，让更多跑者无忧参赛，
共享这场马拉松盛事。

对于所有热切期待赛事动态的跑者
们，敬请留意即将发布的最新公告，涵
盖以下重要资讯，即赛事物资领取日
期、2025槟城大桥国际马拉松赛官方参
赛服设计发布及2025槟城大桥国际马拉
松赛完赛奖牌设计揭晓。

比赛即日起接受报名，欲知详情可浏
览官方脸书：https://www.facebook.com/
penangbridgemarathon

与会者包括Aspen集团执行副主席拿
督斯里纳西尔阿里夫、Ikano Centres购
物广场与综合中心董事阿德里安、槟州
议员吴俊益、陈汇萍、王宇航、朱悦权
等。

槟大桥国际马拉松
1214开跑

放眼2万5000人参与其盛

马来西亚黄金珠宝展销会将于5月9日至
11日在槟城国际会展中心举行，放眼汇
聚150家参展商，并吸引约1万名各国访
客共襄盛举。

这是由威省金银饰品商业公会主办，
大马黄金协会协办，槟州旅游及创意经
济行政议员办公室通过槟城会展局给予
支持，大马会展局及大马金钻珠宝商公
会联合总会亦是支持单位，并获得大马
对外贸易发展局的认可。

槟州旅游及创意经济行政议员黄汉伟
表示，黄金珠宝业向来是我国经济重要
支柱之一，其蓬勃发展不仅彰显市场需
求的强劲态势，也体现我国在国际珠宝
贸易中的稳健步伐。

他引述大马统计局数据，截至今年
2月，我国珠宝进口总值高达15.19亿令
吉，相较去年同期的12.83亿令吉，增长
幅度达18.39%。

黄汉伟：珠宝出口总值稳步上扬
与此同时，我国珠宝出口总值亦稳步

上扬，从今年1月至2月的12.88亿令吉，
攀升至去年同期的14.78亿令吉，增幅达
14.75%。

他形容，去年可谓是黄金的牛市，世
界黄金协会发布的《2024年全球黄金需
求趋势报告》显示，在央行购金需求持
续强劲及投资需求增长的驱动下，全球
黄金年度需求总量（包含场外交易）达
4974吨，创历史新高。

此外，他说，金价创新高及需求量
激增，推动去年全球黄金需求总额达到
前所未有的3820亿美元，而各国央行大

量购入黄金，黄金储备占比从2010年的
1.8%增至去年的21%，成为去年表现最
出色的资产之一。

他续说，根据世界黄金协会《2025年
全球黄金市场展望》报告，截至去年11
月杪，以美元计价的金价涨幅超过28%
，并在去年40次刷新历史新高。截至今
年3月20日，黄金价格已突破每盎司3000
美元，达3036.74美元。

他在新闻发布会上指出，当全球经济
面临风险时，黄金往往便是最值钱的避
险资产，不仅具备保值增值功能，还能
对抗通货膨胀、货币贬值及地缘政治风
险。

“是次展销会将展示黄金珠宝设计
最新潮流与尖端工艺，业界精英齐聚一
堂，共商行业趋势，发掘全新商机，欢
迎大家共襄盛举。”

值得一提的是，本次展销会国际参展
商比例高达25%，涵盖中国、新加坡及
阿联酋等黄金珠宝产业重镇，充分印证
槟州作为黄金珠宝贸易重心的独特魅力
与全球影响力。

刘俊辉：增设婚庆展示区
威省金银饰品商业公会会长刘俊辉指

出，是项展销会从PWGS黄金展销会，
更名为“马来西亚黄金珠宝展销会”，
以期提升全球知名度，吸引更多国际参

展商和买家，打造更有活力和影响力的
平台，促进交流与合作。

他认为，槟州一直是我国黄金行业中
心，拥有丰富的黄金工艺历史，凭借其
优越的地理位置、强大的基设及在黄金
珠宝制造工艺方面的专业知识，在本次
展会发挥重要作用。

除了展区规模和范围的扩大，今年
将增设‘婚庆展示区’，重点展示精美
的婚礼服饰和婚庆黄金首饰，让新婚夫
妇、活动策划者及行业专业人士了解婚
庆时尚和首饰的最新趋势。

“如今我们看到来自全球参展商的热
情响应，相信这不仅惠及槟州经济，还
有助于巩固我国在全球黄金与珠宝行业
中的领先地位。”

槟城会展局首席执行员艾熙峇建议，
随着活动的持续成功，也许明年可在名
称中加入“国际”字眼，真正将之推向
全球舞台，进一步巩固我国作为国际珠
宝贸易重要枢纽的地位。

出席者尚有大马金钻珠宝商公会联合
总会会长拿督谢扶佑、大马黄金协会名
誉秘书长拿督阿都瓦哈登。

大马黄金珠宝展销会5月举行
汇聚150家参展商万人赴会

众人展示各种金饰，左起为阿都瓦哈登、刘俊辉、黄汉伟、艾熙渂及谢扶佑。  

槟大桥跑推介礼。左起：吴俊益、黄汉伟、曹观友、阿德里安及纳西尔阿里夫。
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报导：陈健敏
摄影：罗孙庭

绿化是槟州政府的重要议题，也是槟
城2030愿景之一（重家庭、拥绿地、
精明州、耀全国）。

拥绿地，不一定是完全靠政府建
立公园或植树，民众也可以在家种植
植物，拥有本身的一片绿地，让居家
环境更绿化与舒适，也为“绿意槟
城”贡献一份力量。

槟岛恒毅中学附近宾鸿路的“道
心苑”盆栽花园，就是自家打造绿地
典范，请随《珍珠快讯》走进这座带
有禅意的花园一探究竟。

这是一个非常炎热的下午，我们提
前来到采访目的地，在屋外等采

访团队人齐后走进去时，已经是满头大
汗。

但说来奇怪，我们踏进去恒毅中学附
近宾鸿路的“道心苑”盆栽花园时，看
到绿意盎然又精致的盆栽，以及舒适的
环境，就算在日正当中下采访，却不会
觉得闷热，心情也很平静，彷佛这座让
人修心的盆栽花园正在安抚我们，让我
们心静自然凉。

“道心苑”盆栽花园的主人是槟州知
名武术家杨顺德师傅，不过他交给徒弟
何汶峰（27岁）打理。

水彩画家何汶峰告诉《珍珠快讯》，
他是接受也是跌打医师的杨顺德师傅治
疗肩膀时，接触到一指禅医馆旁的“道
心苑”盆栽花园。看着精致的盆栽及沉
浸在绿色的环境里，让他觉得很疗愈，
心情也很舒畅。

从数十棵增至200多棵
渐渐的，何汶峰帮忙师傅打理盆栽花

园起来了。他说，“道心苑”是在90年
代成立，从当初的数十棵盆栽，到如今
已经拥有约200多棵盆栽，是他和师傅
的心血结晶。

这里有种了数十年的老盆栽，也陆续
有新盆栽“入驻”，不仅如此，园里的
摆设也是蛮讲究，有些盆和陶瓷人像更
是古董，都是在机缘巧合下成为道心苑
的一份子。

照料200多棵盆栽可不简单，一天至
少浇一次水，大热天则增加次数。何汶
峰说，马来西亚天气热但雨水充沛，相
当适合盆栽生长，道心苑的各类盆栽没
有遇到多大问题，都是健康成长。

“其实我们是抱着平常心种植，一切
随缘。道心苑顾名思义，是修心和禅修
之地，通过种植盆栽，寻求心里平静，
洗涤心灵，这才是重点。”

何汶峰希望把道心苑的精神传播出
去，他有意开办种植盆栽课程，与有心
人结缘，在种植过程中修心，培养平常

心面对纷纷扰扰的社会。
我们祝他开办成功，为社会和谐注入

一股正能量。

道心苑盆栽花园绿化又修心
    自家打造绿地典范

前言
“道心苑”盆栽花园拥有约200棵盆栽。

被满满的盆栽包围，何汶峰乐在其中。

陶瓷人像在盆栽旁
下棋，栩栩如生。

种盆栽可绿化环境及修心，一举两得。

富 有 有 禅 意 的 “ 道 心
苑”盆栽花园。
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乔治市这座文化遗产城市，不仅仅是
古迹处处，当中也有一些身怀传统技
艺的手作人，在城市的一角默默为民
众提供服务。

郑金凤就是少数的“挽脸”传人，
在护肤品琳琅满目的新时代，挽脸这
种美容技艺已经慢慢式微，不过它依
然拥有存在价值，一些钟情传统美容
的人们会定期去“洗脸”，还有一些
新娘出嫁当天，会找挽脸师“开脸”
，有去除污秽、祈求吉利的意思。

只要一根红线与一盒海棠粉，落在“
会玩”的人手里，在手指舞动间化

腐朽为神奇，可以瞬间让人颜值升级，这
项绝技正是流传至今的“挽脸”文化。

这项旧时代民间盛行的美容手法，不
必如现今时代般，花上成百上千令吉购买
护肤品与美容配套等，只需简单的“武
器”与手法，就能做到令人惊叹的变美效
果。

坐落于槟城吉灵万山巴刹二楼，就隐
藏着这项民间技艺的传人郑金凤（56岁）
，她正是凭借这项技艺闯出名堂，江湖人
称Apple姐。

和许多的问答式采访不同，来到Apple
姐店面后，她就向记者发起“挑战”，
边体验挽脸，边向记者讲解挽脸的“秘
密”。

在准备阶段，只见她先行把海棠粉涂
匀在脸部，并敦促记者放松心情，据知，
涂抹纯天然的海棠粉是为了吸收脸部油
脂和粉刺，让整个挽脸过程更加顺滑与舒
适，同时也对脸部起到保护作用。

开始以红线挽脸前，她口中也会念念
有词地朗诵祝福话语，好奇之下询问才得
知，原来民间相信，在挽脸前念诵祝福语
可讨个好意头。

Apple姐会在脸部的每个部位以红线进
行挽脸，过程中会有非常轻微的痛感；而
在眉心和鼻翼等较为敏感部位，痛感会稍
微有所增加，但就连如笔者怕痛之人，也
不会达致无法承受的程度。

整个挽脸过程大约5至10分钟，据同行
采访的同事指称，挽脸前后的确有所差
距，脸部看起来更容光焕发，尤其是眉眼
之间更为有神，显见传统美容的实力。

旧时新娘出阁必进行仪式之一
郑氏表示，她会接触挽脸和其职业息

息相关，原来她是一名送嫁娘，而“挽
脸”这项技艺，在旧时代正是待嫁新娘出
阁前，所必须进行的仪式之一。

“在旧时代美容手段相关较少，而挽
脸正是其中一项最为重要的手法，所以每
逢新娘出嫁前，必定会先挽脸让新人更易
上妆，以最好的姿态嫁到夫家。”

不过流传至今，这项技艺已经成为了
一项文化，是先辈留给我们的宝贵遗产，
早已没有了只有出阁前新娘才能挽脸之
说。

事实上，不仅是一些女生会定期挽
脸，在这爱美之心人皆有之的年代，就连
男生也会前来，尝试挽脸这一传统技艺的
独特魅力。

掌握好细线方能展现真正功效
挽脸是一项看似简单，实则需要天赋

的传统技艺，只有真正学会灵活使用手上
的细线，才能掌握好这门技巧。

“如果无法掌握好手上的细线，就无
法展现出挽脸真正的功效，也正因为其学
习难度，这项技艺如今已经越来越少人学
会。”

她透露，本身在早年，是向一名老师
傅学习这项技艺，最终耗时3个月才成
功“出师”，成为这项传统技艺的传承
者。

“学习这门手艺，需要细心和耐心，
同时也要心灵手巧万万不可急躁，目前我
已把这门手艺传授给女儿黄依柔，也算是

后继有人。”

传统美容技巧藏10大好处
郑 氏 说 ， 挽 脸 除 了 是 传 统 美 容 技

巧，同时更隐藏10大好处。
“10大功效包括促进血液循环、协

助新陈代谢、使皮肤更有光泽、易吸收
保养品、易上妆、按摩和美白作用、去
角质和粉刺、让皮肤更有弹性、缩小毛
孔和容光焕发。”

她 指 出 ， 民 间 也 相 信 挽 脸 开 运 之
说，一般相信挽脸后看起来更为精神气
爽，能够为生活带来正能量，从而改善
个人气场。

“我的一些客人在遇到生活不顺心
的事情，都会找我挽脸，而我也会遵循
传统，使用红线和念诵一些祝福语，以
冀能够为客人带来更多好运。”

应利用时代便利推动传统
时代的进步不是传统技艺消失的理

由，反之，利用时代便利推动传统，才
能使传承不断，后继有人。

为了让更多人认识这项传统，郑氏
和女儿目前也在社交媒体经营个人专
页，以把这项传统技艺介绍给更多人。

同时，她们也会应邀到各种活动进
行宣传和推广工作，以冀让这项纯天然
无副作用且男女老少皆宜的传统美容，
走入千家万户。

多年来不断努力也逐渐看见成果，
如今她们已打开了知名度，除了本地客
户外，许多外州如吉隆坡和柔佛，甚至
国外的游客也纷纷闻讯而来。

“这是一项人工智能也无法取代的
技艺，永远也不会过时，所以我们必须
坚持传承下去，让这项传统文化手艺继
续流传。”

由于她目前接受活动及送嫁等外勤
服务，因此，想要到店面体验挽脸者，
可以致电011-28733912预订服务时
间。

挽脸传人郑金凤舞动手中细线
心灵巧手传承传统美容技艺

挽脸也包括修
眉，让眉毛更
整齐。

红线与海棠粉
是挽脸的主要
工具。

郑金凤的女儿黄依柔传承母亲手艺，已
经能独当一面。(郑金凤脸书照片)

郑金凤不时被邀到庙会或市集设档口
提供服务。(郑金凤脸书照片）

前言
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ஜார்சைவுன் - பினோங்கு ேோநிலம் உள்நோட்டு  
உ்ணவுகளின  புகலிைேோகத் திகழ்கி்றது. 
அதில், �ஞெோபி உ்ண்வகங்களும் 
அ்தன �ோரம்�ரிய உ்ணவின சுய்வக்குப் 
புகழ்ப்ப�ற்றது.

பினோங்கு ஜோர்ச்ைவுனில் அயேநதுள்ள 
ெர்்தோர்ஜி உ்ண்வகம் �ஞெோபி உ்ணவுகளின 
சுய்வகள் பகோணை ஒரு சி்றந்த 
உ்ண்வகேோகத் திகழ்கி்றது. 

2019 ஆம் ஆணடு நிறு்வப்�ட்ைதிலிருநது, 
ெர்்தோர்ஜி பினோங்கின பிர�லேோன �ஞெோபி 
உ்ண்வகேோக அ்தன  நறப�யயர 
நியலநோட்டுகி்றது. இந்த உ்ண்வகம் 
உள்ளூர் ேறறும் அயனத்துலக 
சுறறுப்�யணிகளின இ்தயங்கயள 
ப்வனறுள்ளது.

்தரேோன ேறறும் மிகுதியோன �ஞெோபி 
சுய்வகயள ்வழங்கு்வதில்  உலகளவில் 
அங்கீகரிக்கப்�ட்டுள்ளது, ெர்்தோர்ஜி 
உ்ண்வகத்திறகு ேதிப்புமிக்க மிச்பெலின 
பிப் பகோர்ேணட் விருது ப்தோைர்ச்சியோக 
மூனறு ஆணடுகளோக 2023, 2024 ேறறும் 
2025 இல் ்வழங்கப்�ட்டுள்ளது.

33 ்வய்தோன ரனமீத் சிங்கிறகு, 2023 
ஆம் ஆணடில் உ்ண்வகத்தின மு்தல் 
மிச்பெலின அங்கீகோரம் எதிர்�ோரோ்த்தோக 
அயேந்தது. இது இந்த உ்ண்வகத்தின 
்வளர்ச்சிக்கு முக்கிய உநது ெக்தியோக 
அயேந்தது, என்றோர்.

இந்த  உ்ண்வகம் ெயேயல் கயல, 
சுய்வ ேறறும் ்வோடிக்யகயோளர்களின 
எணணிக்யகயயத் ப்தோைர்நது, 2024 
ேறறும் 2025 ஆம் ஆணடுகளில் 
ப்வறறிகரேோக இந்த விருய்தத் ்தக்க 
ய்வத்துக் பகோணடுள்ளது.

"நிச்ெயேோக, இந்த விருய்த ்தக்க 
ய்வத்து பகோள்்வது எங்களுக்கு  மிகுந்த 
ெ்வோலோக அயேந்தோலும், அது எங்கள் 
்வோடிக்யகயோளர்களுக்குத் ப்தோைர்நது 
நல்ல உ்ணய்வயும் சுய்வயோன ேறறும் 
்தரேோன உ்ணவு அனு�்வத்ய்தயும் ்வழங்க 
எங்கயளத் தூணடுகி்றது," எனறு ரனமீத் 
பேலும் கூறினோர்.

பினாங்கில் புகழப்பற்்ற ்பஞொபி உணவகமாக ெரதாரஜி திகழகி்றது

ெர்்தோர்ஜி உ்ண்வகம் புதி்தோக 
்தயோரிக்கப்�ட்ை ெப்�ோத்தி, சுய்வயோன 
‘�ட்ைர் சிக்கன’, ே்ணம் மிக்க ஆட்டு 
பிரியோணி ேறறும் பேோறுபேோறுப்�ோன 
�ோணி பூரி ஆகிய்வறறிறகு மிகவும் 
பிர�லேோனது, அ்தன பிர�லேோன 
'ெோய' (ப்தநீர்), இது ப�ோதுேக்களின 
விருப்�ேோனப் �ட்டியலோகும்.

ெர்்தோர்ஜியின அயையோளங்கயள 
பேலும் உயர்த்தும் முயறசியோக, ெமீ�த்தில் 
அ்தன ெயேயலய்ற ்தயலயேத்து்வத்தில் 
ஒரு �ரி்ணோே ேோற்றத்ய்த பகோணடு 
்வந்தது.

பினோங்கில் பி்றந்த ெயேயல் 
கயல ்வல்லுநரோன முகேது அஷரப் 
முகேது முெோனிுஃப்,30, என�்வர் 
இந்த உ்ண்வகத்தின இநதியோய்வச் 
பெர்ந்த முனனோள் ெயேயல்கோரருக்குப் 
�திலோக இந்த உ்ண்வகத்தின ்தயலயே 
ெயேயல்கோரரோகப் ப�ோறுப்ப�றறுள்ளோர்.

ெயேயல்கோரர் அஷரப்பின ்தயலயேயின 
கீழ், ெர்்தோர்ஜி மிச்பெலின பிப் பகோர்ேணட் 

�ோரோட்யைப் ப�றறுத் ்தந்த அ்தன 
அெல் சுய்வகயளத் ப்தோைர்நது ்வழங்கி 
்வருகி்றது.

ரனமீட்டின கூறறுப்�டி, இந்த 
நை்வடிக்யக, ஹலோல் ெோனறி்தயழ 
ப�று்வ்தறகோன முனபனற�ோைோக  
பெயல்�டும். அப்த ப்வயளயில், உள்ளூர் 
ேக்களின ்வருயகயய அதிகரிப்�்தறகோன 
உ்ண்வகத்தின �ரந்த ப்தோயலபநோக்குப் 

�ோர்ய்வயின ஒரு �குதியோக அயேகி்றது.
“உள்ளூர் தி்றயேயோளர்களுக்கு, 

குறிப்�ோக உ்ணவு ேறறும் �ோனத் துய்றயில் 
ஆர்்வமுள்ள இளம் ேபலசியர்களுக்கு 
்வோயப்புகயள ்வழங்க நோங்கள் 
விரும்புகிப்றோம்.

"இவ்்வோறு பெய்வ்தன மூலம், �ஞெோபி 
உ்ணவு ்வயககளின நம்�கத்்தனயேயய 
பேம்�டுத்து்வப்தோடு, எங்கள் உ்ணவுகள் 
ேபலசிய சுய்வயயயும் பகோணடிருப்�ய்த 
உறுதிபெயகிப்றோம்," எனறு அ்வர் 
விளக்கேளித்்தோர்.

எஸ.பி.எம் ்வயர கல்வி கற்ற ப�ோதிலும், 
அஷரப்பின ெயேயலின மீ்தோன ஆர்்வம், 
அ்வர் ஒரு �யிறசி ெயேயல்கோரரோக 
இருநது பினோங்கின மிகவும் பிர�லேோன ஓர் 
உ்ண்வகத்தின ்தயலயே ெயேயல்கோரரோக 
உயர்நதிருகி்றோர்.

அ்வருக்கு உ்தவியோக 24 ்வய்தோன நிரன 
ரோஜ், அர்ப்�ணிப்புள்ள �குதி பநர ஊழியர்கள் 
குழுவுைன இய்ணநது �ணியோறறுகி்றோர், 
அ்வர்களில் �லர் ெயேயல் உலகில் ்தங்கள் 
முத்தியரயயப் �திக்க ஆர்்வமுள்ள �டிப்ய� 
முடித்்த்வர்கள் ஆ்வர்.

 ்தரம், புதுயே ேறறும் உள்ளைக்கிய 
்தனயேக்கோன அ்தன அர்ப்�ணிப்புைன, 
ெர்்தோர்ஜி பினோங்கின துடிப்�ோன ேறறும் 
்வளர்நது ்வரும் உ்ணவு கலோச்ெோரம் ேறறும்  
�ோரம்�ரியத்ய்த   அயையோளப்�டுத்துகி்றது.

பினொஙகு சர�ொரஜி உணவகததின் சு்வமிகு ்பஞசொபி உணவுக்ள அ�ன் �்ல்ம 
ச்மயல்கொரர முகமது அஷரப கொண்பிக்கின்்றொர.

 பினொஙகு சர�ொரஜி உணவகததின் உரி்மயொளர ரன்மீத சிங �னது ்பணியொளரகளுடன் 
மிசதசலின் பிப பகொரமண்ட விருது உடன் குழுப்படம் எடுதது தகொண்டொர.

சர�ொரஜி உணவகததின் �்ல்ம ச்மயல்கொரர முகமது அஷரப 'சப்பொததி' �யொரிப்ப்�க் கொண 
முடிகி்றது. 

சர�ொரஜி உணவகததின் வொடிக்்கயொளரகள் அ�ன் உணவின் சு்வக் குறிதது புகழொரம் 
சூடடினர. 
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ஜார்சைவுன் - பினோங்கு இநது அ்றப்�ணி ்வோரியம் நேது 
ெமூக ்வளர்ச்சிக்கு குறிப்�ோக ஆலயங்களில் சி்றந்த 
பெய்வயய ்வழங்க இலக்கவியல்  ெகோப்்தத்ய்த பநோக்கி 
நகர்கி்றது.

இந்த ஆணடு சித்தியரப் புத்்தோணடு பகோணைோட்ைத்ய்த 
முனனிட்டு பினோங்கு இநது அ்றப்�ணி ்வோரியத்தின 
கீழ் பெயல்�டும் ஆலயங்களில் சுய பெய்வ கிபயோஸக் 
நிறுவியுள்ளய்த அ்தன துய்ணத் ்தயல்வர் பெனட்ைர் 
ைோக்ைர் லிங்பகஸ்வரன ப்தரிவித்்தோர்.

மு்தல் கட்ைத்தில், அருள்மிகு  � �ோல்தணைோயு்த�ோணி 
ஆலயம், �ட்ைர்ப்வோர்த் � ேகோேோரியம்ேன ஆலயம், � 
இரோேர் ஆலயம், குயின ஸட்ரீட் ேோரியம்ேன ஆலயம் 
ேறறும் � கிருஷ்ணோ குஞச் பிஹோரி ேநதிர் ஆலயம் 
ஆகிய ஐநது முக்கிய பகோயில்களில் சுய பெய்வ 
கிபயோஸக் நிறு்வப்�ட்டுள்ளது.

இத்திட்ைம் �ோரம்�ரியத்ய்த ப்தோழில்நுட்�த்துைன 
இய்ணக்க ப்வணடிய ப்தய்வ அதிகரித்து ்வரு்வ்தோல் 
இந்த டிஜிட்ைல் ேோற்றம் ஏற�ட்டுள்ளது. இனய்றய துரி்த 
்வளர்ச்சி கோணும் உலகில், �ல �க்்தர்கள் பகோரிக்யககயள 
நிய்றப்வற்றவும், பினோங்கிலிருநது ப்வகு ப்தோயலவில் 
்வோழ்�்வர்கள் இய்ற்வயன அணுகவும் இது ்வழி்வகுக்கும்.  
பகோயில் ெைங்குகளின புனி்தத்ய்தப் �ோதுகோக்கும் அப்த 
ப்வயளயில், இந்த ய்தோர்த்்தங்கயள நி்வர்த்திச் பெயய, 
PHEB அ்தன பெய்வகயள ே்த ேதிப்புகயள ெேரெம் 
பெயயோேல் நவீனேயேோக்கத் ப்தர்நப்தடுத்துள்ளது.

�க்்தர்கள் இந்த கிபயோஸக் மூலம் பநரடியோக 
அர்ச்ெயன ரசீதுகயள ்வோங்கி பிரோர்த்்தயனகயள 
முன�திவு பெயயலோம். இ்தன மூலம், கோகி்தப் �யன�ோட்யை 

SPARK ெங்கம் 
இந்திய 
மாணவரகளின் 
பவற்றிக்கு 
வழிகாட்டி
ஜார்சைவுன் – பினோங்கு ப்வறறி வியளயோட்டு ேறறும் 
ப�ோழுதுப�ோக்கு ெங்கம்(SPARK) ஒரு ்தெோப்்தத்திறகு 
முனபு ப்தோைங்கப்�ட்ைதிலிருநது 20,000-க்கும் பேற�ட்ை 
ேோ்ண்வர்களுக்கு வியளயோட்டு �யிறசி அளித்து 
சி்றந்த ்தயலயேத்து்வ மிக்க ேோ்ண்வர்களோக உரு்வோக 
்வழிகோட்டியுள்ளது.

இந்தச் ெங்கம், பின்தங்கிய பினனணியிலிருநது ்வரும் 
ேோ்ண்வர்களுக்கு சி்றந்த ்வழிகோட்டியோக பெயல்�டுகி்றது 
என அ்தன ெங்கத் ப்தோறறுநர் ஆர்.ய்வர்வசுந்தரம்,64 
ப்தரிவித்்தோர்.

கைந்த �ள்ளி விடுமுய்றயில், ஜோர்ச்ைவுனில் உள்ள 
பலோரோங் ப�ல்லில் SPARK ஏற�ோடு பெயதுள்ள 'தி பகம்’ 
எனும் குத்துச்ெணயை முகோமில் அஸோட் ்தமிழ்ப்�ள்ளியயச் 
பெர்ந்த ஐநது ேோ்ண்வர்களும்,  �ோயோன பலப்�ோஸ 
்தமிழ்ப்�ள்ளியயச் பெர்ந்த இரணடு ேோ்ண்வர்களும், 
�ள்ளிப் �டிப்ய� �ோதியில் நிறுத்திய ஒரு ேோ்ண்வனும் 
�ங்பகறகின்றனர்.

இந்த முகோமில் சி்றப்பு விருநதினரோக கலநது 
பகோணை வீையேப்பு ேறறும் சுறறுச்சூழல் ஆட்சிக்குழு 
உறுப்பினரோன ைத்ப்தோ � சுந்தரோஜு பெோமு, 
இயளஞர்களின வியளயோட்டுத் தி்றயன கணைறிநது சில 
ஆக்கப்பூர்்வேோன திட்ைங்கயளச் பெயல்�டுத்தும் SPARK 
ெங்கத்ய்தப் �ோரோட்டினோர். 

பகோலோலம்பூர், பிரிக்ுஃபீல்ட்ஸில் ஒரு ்வெதிக் 
குய்றந்த குடும்�த்தில் பி்றநது ்வளர்நது  பினோங்கில் 
ேோநில ஆட்சிக்குழு உறுப்பினரோக ்வலம் ்வரும் ைத்ப்தோ 
� சுந்தரோஜு அ்வரது ்வோழ்க்யக அனு�்வங்கயள 
ேோ்ண்வர்களுைன �கிர்நது பகோணைோர்.

ப்தோைக்கத்தில் �ோதுகோப்புக் கோ்வலரோக, கோப்பீட்டு 
முக்வரோகப் �ணியோறறிய ்தனது ஆரம்�கோலப் 
ப�ோரோட்ைங்கயள அ்வர் நியனவுக் கூர்ந்தோர். ஒரு 
்வோையக கோர் ஓட்டுநரோகவும், விற�யன அதிகோரியோகவும், 

இறுதியில் எஸ.பி பெத்தியோ பேம்�ோட்டு நிறு்வனத்தின  
்தயலயே இயக்க அதிகோரியோக �டிப்�டியோக உயர்ந்த 
அ்வரின ்வோழ்க்யகப் �ய்ணத்ய்த ேோ்ண்வர்களிைம் கூறினோர்.

பினோங்கில் ்தயலயே இயக்க அதிகோரியோக �ணிபுரிந்த 
ப�ோது,   பெத்தியோ ஸய�ஸ ேோநோட்டு யேயம் ேறறும் 
பகர்னி டியரவில் உள்ள பெத்தியோ வி பரசிபைனெஸ 
ஆகிய்வறறின கட்டுேோனத் திட்ைங்களின ெோ்தயனயய 
ேோ்ண்வர்களுைன �திவு பெய்தோர்.

ஓயவுப் ப�ற்ற பி்றகு, ெமூகத்தின நலயன பேம்�டுத்தும் 
கு றிக்பகோளுைன சுந்தரோஜூ அரசியலில் நுயழந்தோர். 
அ்வரது அனு�்வத்தின கோர்ணேோக, வீட்டு்வெதி ேறறும் 
சுறறுச்சூழல் துய்றயின ேோநில ஆட்சிக்குழு உறுப்பினரோக 
நியமிக்கப்�ட்ைோர். கூடு்தலோக, பினோங்கில் உள்ள 28 
்தமிழ்ப்�ள்ளிகளின சி்றப்புக் குழுத் ்தயல்வரோக சி்றந்த 
பெய்வயோறறி ்வருகி்றோர் என�து குறிப்பிைத்்தக்க்தோகும். 

 "்தமிழ்ப்�ள்ளிகளில் சுேோர் ரிே2.3 மில்லியன மு்தலீடுச் 
பெயது, அ்வறறின உள்கட்ையேப்ய� பேம்�டுத்தியுள்பளோம். 
இனறு, பினோங்கில் உள்ள அயனத்து 28 ்தமிழ்ப்�ள்ளியிலும் 
ஸேோர்ட் ப�ோர்டு இருக்கி்றது, என்றோர்.

ைத்ப்தோ � சுந்தரோஜு இளம் �யிறசியோளர்களிைம், 
"நோன ஒரு ்வெதி குய்றந்த  குடும்�த்தில் பி்றநதிருந்தோலும், 
ஏயழயோக இ்றக்க ப்வணைோம் எனவும் நோன ஒரு 

ப்வறறிப்ப�ற்ற ேனி்தனோக திகழ ப்வணடும் எனறு முடிவுச் 
பெயப்தன" எனறு கூறினோர்.

இநநிகழ்ச்சியில், ஷோன குழநய்தகள் கோப்�க 
ப்தோறறுநர் ைத்ப்தோ ைோக்ைர் எஸ. �ோலகிருஷ்ணன, �ோயோன 
பலப்�ோஸ ்தயலயேயோசிரியர் � ஜீ்வபகௌரி அநப்தோணி 
்தோஸ, அஸோட் ்தமிழ்ப்�ள்ளி துய்ணத் ்தயலயேயோசிரியர் 
பிரகோெம் அங்குெோமி ேறறும் �ல பிரமுகர்கள் கலநது 
பகோணைனர்.

“ேோ்ண்வர்கள் ்தங்கள் இலக்யக பநோக்கி விைோமுயறசி 
ேறறும் அர்ப்�ணிப்புைன பெயல்�ை ப்வணடும். அப்தோடு, 
்தனது கோப்�க ்வளோகத்ய்த �யிறசி யேயேோகப் 
�யன�டுத்திக் பகோள்ள அனுேதி அளிப்�்தோக,”  ைோக்ைர் 
�ோலகிருஷ்ணன ப்தரிவித்்தோர்.

"குத்துச்ெணயை  வியளயோட்யைக் கறறுக்பகோள்ள 
ஆர்்வமுள்ள ேோ்ண்வர்களுைன எனது அனு�்வம் ேறறும் 
வியளயோட்டு நுணுக்கத்ய்த �கிர்நது பகோள்்வதில் 
ேகிழ்ச்சியயைகிப்றன," எனறு �யிறசியோளர் ஷிபனோ 
கூறினோர்.

இதுப�ோன்ற முயறசிகளுைன, அடுத்்த ்தயலமுய்றயய 
ஊக்குவிக்க பெோறப�ோழிவுகள் ேறறும் பெயலின 
ெக்தியயப் �யன�டுத்தி, பிரகோெேோன எதிர்கோலத்திறகு 
SPARK ப்தோைர்நது ்வழி ்வகுத்து ்வருகி்றது.

 

குய்றத்்தல், அர்ச்ெயன ரசீதுகள் ேறு�யன�ோடு 
பெய்வய்த ்தவிர்த்்தல், பகோயில் பெய்வகயள இலகு்வோக 
அணுகக்கூடிய்தோகவும், உள்ளூர் ேறறும் ப்வளிநோடுகளில் 
உள்ள �க்்தர்களுக்கு ்வழி�ோடு ்வெதியய பேம்�டுத்து்தல், 
உச்ெ பநர பிரோர்த்்தயன அல்லது முக்கிய �ணடியக 
கோலங்களில் குறிப்�ோக ய்தப்பூெம் ப�ோன்ற பநரங்களில் 
பநரிெயலக் குய்றத்்தல், டிஜிட்ைல் அயேப்புகள் மூலம் 

ப்வளிப்�யைத்்தனயே, ப�ோறுப்பு ேறறும் தி்றயேயோன 
நிர்்வோகத்ய்த ஊக்குவித்்தல்  ேறறும்  ்வரு்வோய 
அதிகரிப்புக்கோன ெோத்தியம் உள்ளிட்ை ஏரோளேோன 
நனயேகயளப் ப�்ற முடியும். இது �க்்தர்களுக்குச் 
பெய்வகயள எளி்தோக்கு்வப்தோடு பெயல்�ோடுகயள 
பேம்�டுத்து்வ்தறகோன ேதிப்புமிக்க ்தரய்வயும் ்வழங்க முடியும்.

பேலும், பகோயிலுக்கு பநரில் ்வர முடியோ்த்வர்களுக்கு, 
வியரவில் ஒரு இய்ணயத் ்தளம் ப்தோைங்கப்�ைவுள்ளய்தயும் 
பெனட்ைர் ைோக்ைர் லிங்பகஸ்வரன அறிவித்்தோர். இது 
அர்ச்ெயன ரசீதுகயள ்வோங்கி ்வருயகயளிக்க முடியோ்த 
�க்்தர்களின ப�யரில் பிரோர்த்்தயன நைத்்த அனுேதிக்கி்றது.

“இந்த இலக்கியவியல் �ரி்ணோே ேோற்றம் நேது 
பகோயில்கயள அருகிலுள்ள ேறறும் ப்தோயலதூர 
�க்்தர்களுக்கு பநருக்கேோகக் பகோணடு்வரு்வய்த 
பநோக்கேோகக் பகோணடு பெயல்�டும்.

"பேலும், இது ஒரு ப்தோழில்நுட்� பேம்�டுத்்தயல விை  
இது ஓர் ஆனமீக ப்தோைர்பு ஆகும். டிஜிட்ைல் கருவிகயளப் 
�யன�டுத்து்வ்தன மூலம், நம் கலோச்ெோர ேறறும் ே்த 
ேரபுகயள உயிருைன ய்வத்திருக்கிப்றோம், எதிர்கோல 
ெந்ததியினருக்கு ப�ோருத்்தேோன்தோகப் �ரோேரிக்க முடியும்,” 
என ைோக்ைர் லிங்பகஸ்வரன நம்பிக்யக ப்தரிவித்்தோர்.

இந்த கிபயோஸக் நிறு்வப்�டு்வது பினோங்கு இநது 
அ்றப்�ணி ்வோரியத்தின யேயக்கல்லோக திகழும்.

பினாங்கு மாநில ஆலயங்களில் 
இலக்கவியல்  திட்ைம் அறிமுகம்

பினொஙகு இந்து அ்றப்பணி வொரிய �்லவர ஆர.எஸ்.என் 
இரொயர, து்ணத �்லவர தசனடடர டொக்டர லிஙபகஸ்வரன் 
மறறும் முக்கிய பிரதிநிதிகள் இலக்கியல் திடடத்� 
்பொர்வயிடடனர. 

குததுசசண்்ட முகொம் ஏற்பொடடுக் குழுவினர மறறும் ்பஙபகற்பொளரகளுடன் ஆடசிக்குழு உறுபபினர 
டதப�ொ � சுந்�ரொஜு குழுப்படம் எடுததுக் தகொண்டொர. 
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வீட்மபபு மறறும் சுறறுசசூழல் ஆடசிக்குழு உறுபபினர 
டதப�ொ � சுந்�ரொஜு முததியொரொ வீட்மபபுத திடட வீடடு 

உரி்மக் கடி�த்� அ�ன் த்பறுநரிடம் வழஙகினொர.

தஜலுதப�ொங நொடொளுமன்்ற ஏற்பொடடில் ந்டத்பற்ற பநொன்புப த்பருநொள் தி்றந்து 
இல்ல உ்பசரிபபில் கலந்து தகொண்ட சிறுவரகளுக்கு அ�ன் நொடொளுமன்்ற உறுபபினர 
ஆர.எஸ்.என் இரொயர ்பண்டி்கப ்பணம் வழஙகினொர (உடன் ்பதது லஞசொங சடடமன்்ற 
உறுபபினர ஓங ஆ திபயொங, எம்.பி.பி.பி பமயர டதப�ொ Ir. இரொபஜந்திரன்). 

புக்கிட குளுபகொர நொடொளுமன்்ற உறுபபினர ரொம் கர்பொல் 2025 ஆண்டுக்கொன இலவச பிரததிபயக வகுபபுத திடடத்�த த�ொடக்கி ்வதது மொணவரகள் மறறும் 
த்பறப்றொரகளுடன் குழுப்படம் எடுததுக் தகொண்டொர.

பினொஙகு இந்தியர கொற்பந்து சஙகம் (PIFA) 
்பொடொங பிரவுனில் ந்டத்பற்ற கொற்பந்து 
ப்பொடடி்ய ்பதது உ்பொன் சடடமன்்ற 
உறுபபினர குமபரசன் மறறும் எம்.பி.பி.பி 
பமயர டதப�ொ Ir .இரொபஜந்திரன் த�ொடக்கி 
்வத�னர.

தசனடடர டொக்டர லிஙபகஸ்வரன் ஆயிர ஈத�ொம், அருள்மிகு � 
ருதர வீரமுதது மகொ மொரியம்மன் ப�வஸ்�ொன வருடொந்திர பூ்ஜக்கு 
ஆலய நிரவொகததிடம் ரிம3,000 நன்தகொ்ட வழஙகினொர (உடன் 
ஆயிர ஈத�ொம் சடடமன்்ற உறுபபினர பஜொசப இங சூன் சியொங).

பினொஙகு இந்து அ்றப்பணி வொரிய ஆ்ணயரொன ்பொகொன் டொலொம் சடடமன்்ற உறுபபினர 
குமரன் தச்பரொங தஜயொ, அருள்மிகு � ்பொல முருகன் ஆலய பமம்்பொடு மறறும் ்பரொமரிபபுப 
்பணிகளுக்கொக ஆலய நிரவொகததிடம் ரிம5,000 நன்தகொ்ட வழஙகினொர.
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ADUN No Tel/ No Faks
N.26 PADANG KOTA
YAB Chow Kon Yeow
chowkonyeow@penang.gov.my

(T) 04 - 226 0218
(F) 04 - 226 0218

N.37 BATU MAUNG
YB Dato’ Dr. Mohamad Abdul Hamid
mohdhamid@penang.gov.my

(T) 04 - 626 1442
(F) 04 - 626 1442

N.29 DATO’ KERAMAT
YB Jagdeep Singh Deo
jagdeepsinghdeo@penang.gov.my

(T) 04 - 226 2464
(F) 04 - 261 8715

N.15 PADANG LALANG
YB Gooi Zi Sen
gooizisen@penang.gov.my

(T) 012 - 500 1571
  

N.16 PERAI
YB Dato’ Seri Sundarajoo A/L Somu
n16.kadunperai@gmail.com

(T) 04 - 397 3600

N.19 JAWI
YB H’ng Mooi Lye
n19dunjawi@gmail.com

(T) 04 - 594 1163
(F) 04 - 594 3163

N.21 SUNGAI ACHEH
YB Rashidi Bin Zinol
n21sgachehpk@gmail.com

(T) 04 - 593 2408
(F) 

N.22 TANJONG BUNGA
YB Zairil Khir Johari
tanjongbunga@bukitbendera.org

(T) 04 - 818 3866
(F) 04 - 262 5952

N.30 SUNGAI PINANG
YB Lim Siew Khim 
limsiewkhim@penang.gov.my

(T) 04 - 657 6630
(F) 04 - 658 6630

N.34 PAYA TERUBONG
YB Wong Hon Wai
wonghonwai1973@gmail.com

(T) 04 - 826 1898
(F) 

N.36 PANTAI JEREJAK
YB Fahmi Zainol
fahmizainol@penang.gov.my

(T) 04 - 293 7545
(F) 04 - 293 7546

N.02 BERTAM
YB Datuk Seri Reezal Merican Naina 
Merican
dsrmpusatkhidmat@gmail.com

(T) 
(F) 

N.07 SUNGAI PUYU
YB Phee Syn Tze
n07sungaipuyu@gmail.com

(T) 04 - 313 7987
(H) 012 - 248 5938

N.08 BAGAN JERMAL
YB Chee Yeeh Keen
cheeyeehkeen@gmail.com

(T) 018 - 388 6317
(F)

ADUN No Tel/ No Faks
N.09 BAGAN DALAM
YB Kumaran Krishnan @ Calvin
bagandalamn09@gmail.com

(T) 04 - 313 1002 
(F)

N.13 BERAPIT
YB Heng Lee Lee
berapit@dappg.org

(T) 017 - 813 3509
(F) 04 - 540 0006

N.14 MACHANG BUBOK
YB Lee Khai Loon 
kllee78@gmail.com

(T) 013 - 399 0519
(F) 04 - 551 1442

N.17 BUKIT TENGAH
YB Gooi Hsiao-Leung
gooihsiaoleung@penang.gov.my

(T) 04 - 507 5001
(F) 04 - 507 5001

N.18 BUKIT TAMBUN
YB Goh Choon Aik (T) 04 - 502 5818 

(F) 04 - 506 2138

N.23 AIR PUTIH
YB Lim Guan Eng 
dapairputih@gmail.com

(T) 04 - 829 0614

N.24 KEBUN BUNGA
YB Lee Boon Heng
leeboonheng24@gmail.com

(T) 011 - 2773 6684

N.25 PULAU TIKUS
YB Woo Sze Zeng 
 joshuawoosz@gmail.com

(H) 016 - 417 2548 

N.27 PENGKALAN KOTA
YB Wong Yuee Harng
pengkalankota@dappg.org

(T) 04 - 299 2574
(F) 

N.28 KOMTAR
YB Teh Lai Heng
komtar@dappg.org

(T) 016 - 270 6808
(F) 04 - 227 7068

N.31 BATU LANCANG
YB Ong Ah Teong
ongahteong@penang.gov.my

(T) 04 - 280 4411
(F) 04 - 280 4422

N.32 SERI DELIMA
YB Tan Hooi Peng
n32seridelima@gmail.com

(T) 04 - 659 5611
(F) 

N.33 AIR ITAM
YB Joseph Ng Soon Siang
airitamdap@gmail.com

(T) 016 - 421 9143
(F) 04 - 829 9143

N.35 BATU UBAN
YB Kumaresan A/L Aramugam
kumar.harapan35@gmail.com

(T) 04 - 668 1062
(F) 04 - 668 1062

N.38 BAYAN LEPAS
YB Dato’ Azrul Mahathir Aziz
ambasegaria.aam@gmail.com

(T) 04 - 649 3976
(F) 04 - 649 3976

ADUN No Tel/ No Faks
N.01 PENAGA
YB Ustaz Yusni Mat Piah (T)

N.03 PINANG TUNGGAL
YB Bukhori Ghazali (T) 

N.04 PERMATANG BERANGAN
YB Mohd Sobri Salleh (T)

N.05 SUNGAI DUA
YB Muhammad Fauzi Yusoff (T)

N.06 TELOK AYER TAWAR
YB Azmi Alang (T)

N.10 SEBERANG JAYA
YB Izhar Shah Arif Shah (T)

N.11 PERMATANG PASIR
YB Amir Hamzah Abdul Hashim (T)

N.12 PENANTI
YB Zulkefli Bakar (T)

N.20 SUNGAI BAKAP
YB Abidin Ismail (T)

N.39 PULAU BETONG
YB Mohamad Shukor Zakariah (T)

N.40 TELOK BAHANG
YB Muhamad Kasim (T)

NAMA No Tel/ No Faks
PENANG CARE SOCIETY (Hotline)

(T) 04 - 291 0123 
     

DAP PENANG HQ
dappenang@dapmalaysia.org

(T) 04 - 228 8482
(F) 04 - 228 8514

PKR PENANG HQ (T) 04 - 397 0115



BULETIN MUTIARA May1 – 15, 2025 7I N F O
SENARAI NAMA AHLI MAJLIS 

MBSP 2025

SENARAI NAMA AHLI MAJLIS
 MBPP 2025

SENARAI PEGAWAI-PEGAWAI PEMBANTU KEWARGANEGARAAN PULAU PINANG

Nota:
Orang awam dipohon menghubungi Pegawai-Pegawai Pembantu Kewarganegaraan untuk menetapkan temujanji masing-masing.

Bagi sebarang maklum balas, sila hantar ke:

Editor BULETIN MUTIARA,
Tingkat 47, Komtar, 10503 Penang

Telefon : 04-650 5468 ; Fax : 04-261 5923
Email: buletinmutiara.bpkn@gmail.com

EDITORIAL
Editors :

Christopher Tan (English)
Tan Kean Ming (Chinese)

G. Revatic (Tamil)

Writers :
M. Tanushalini, Ong Kok Hoay, Edmund Lee, 

Muhamad Riadz Akmal and Kevin Vimal (English)
Eng Kok Wei, Foong Chee Yin,

Wong Sook Shyan and Lee Jia Ying (Chinese)
J. Patmavathy (Tamil)

Photographers :
Law Suun Ting, Alissala Thian,

Ahmad Adil Muhamad, Darwina Mohd. Daud,
Noor Siti Nabilah Noorazis,

Adleena Rahayu Ahmad Radzi,
Muhamad Amir Irsyad Omar,

Siti Nuratikah Rahmat and Siew Chia En

Graphic Designers :
Idzham Ahmad

Nasrul Amir Yahaya

Bil. Nama Daerah Pejabat / Unit 
Kewarganegaraan

No. Telefon

1. Yeap Choon Keong Timur Laut
& Seberang Perai

Selatan

Penyelia
Bahagian

Kewarganegaraan

Pejabat Bahagian 
Kewarganegaraan Pulau Pinang,

Tingkat 44, KOMTAR

04 - 650 5105

013 - 449 0366

2. K. Velan
(Pegawai Pembantu)

Barat Daya 018 - 394 4537

3. Joseph Tan
(Pegawai Pembantu)

Seberang Perai
Utara

012 - 470 3880

4. K. Dasirani
(Pegawai Pembantu)

Seberang Perai 
Tengah 

012 - 412 2375

5. N. Vasanthakumari
(Pembantu Tadbir)

Komtar 04 - 650 5105

Nama Telefon

MBSP 04 - 549 7555

Azman Rahim 012 - 579 9600

Benson Neoh Kah Wei 012 - 402 0923

Bernard Cheen Goon 
Hooi

012 - 402 0923

Chong Wei Hoong 012 - 484 9693

Dato’ Omar Haji Abdul 
Hamid

019 - 577 0800

Datuk Mohd Noor 
Ahmad

019 - 473 1172

Heng Yeh Shiuan 016 - 261 2460

Lim Eng Nam 016 - 411 4400

Linggeswaran a/l 
Charmar

013 - 419 9071

Lim Chee Chien 012 - 521 9894

Mohamad Aisamuddin 
Mohamad Kaman

017 - 458 1915

Muhamad Suzuki 
Ahmad 

011 - 1119 4419

Ng Wai Leong 016 - 415 5494

Ng Yee Siang 010 - 562 2698

Ngoh Cheng Hai 017 - 979 0933

Nur Aishah Zainol 019 - 407 6197

Ooi Yong Wooi 016 - 421 1196

Ponnudurai a/l
V Anthony Srinvasagam

012 - 423 3578

Predeeb Kumar a/l 
Kalidass

016 - 498 5421

Teh Chuann Yien 010 - 441 7749

Yeoh Kim Kim 012 - 428 6438

Zainuddin Mohamed 012 - 479 4200

Zulkifli Md. Yusop 016 - 432 0789

Zulkiply Ishak 013 - 431 6161

Nama Telefon

MBPP 04 - 259 2020

Alan Lim Wei Lun 017 - 343 3995

Benji Ang Ming Quan 012 - 423 3227

Chan Soon Aun 012 - 485 0728

Dato’ Haji Abdul Razak Abdul 
Rahman

012 - 464 6277

David Chen Wooi Teong 012 - 492 1114

Dr. Mohd Suhairi Arumugam 
Abdullah

016 - 521 3369

Haji Mohamed Yusoff 
Mohamed Noor

019 - 413 8114

Hari Krishnan a/l Ramakrishnan 010 - 505 5571

Koay Gaik Kee 016 - 447 5088

Lee Seng Hwai 016 - 440 6798

Lee Wei Seang 012 - 452 8305

Mohamad Khairani Abdul 
Shukor

019 - 594 4533

Mohd Roshidi Roslan 019 - 555 6607

Muhammad Khairul Mohd Ali 012 - 542 0520

Nurhidayah Che Rose 010 - 388 7977

Ooi Mei Mei 011 - 1443 8734

Rohaizat Hamid 019 - 510 0075

Shafiz Rahim Raja 012 - 426 8926

Shahul Hameed M.K.Mohamed 
Ishack

017 - 473 0194

Tan Soo Siang 012 - 475 2453

Theng Jie Wey 016 - 418 7108

Vickneson a/l Rajendran 016 - 489 6162

Visvenathan a/l Tangavello 019 - 488 1010

Zuraida Mohamad Arshad 019 - 464 3674
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Story  by Kevin Vimal

IN a move to reduce the il-
legal street racing menace, 
Penang aims to provide an 

avenue with reduced risk and 
safe navigation for those keen 
on speed.

State Youth, Sports, and 
Health Committee chairman 
Daniel Gooi Zi Sen said recently 
that motorsport, if nurtured cor-
rectly, is not only about racing 
but also greatly contributes to 
one’s discipline, engineering, 
teamwork and determination.

“It offers an alternative path 
for those who are passionate 
about speed but need proper 
guidance and facilities.

“By organising well-struc-
tured racing events and training 
programmes, we provide young 
people with a legitimate avenue 
to pursue their passion, reduc-
ing the risks associated with il-
legal street racing.

“Instead of endangering 
themselves and others on pub-
lic roads, they can refine their 
skills in a controlled and safe 
environment under expert su-
pervision.

“This is how we transform 
energy into excellence by guid-
ing our youth toward respon-
sible, goal-oriented pursuits,” 
Gooi said in his speech during 
the NFS Racing 3 hours Endur-
ance programme recently.

Later, Gooi also thanked NFS 
Racing for their dedication to 
youth development and motor-
sports excellence.

He also assured that the 
state government will continue 
to support such initiatives, es-
pecially if it plays a key role in 
shaping the future of Penang.

Also present during the pro-
gramme were Komtar assem-
blyman Teh Lai Heng and Air 
Itam assemblyman Joseph Ng 
Soon Siang.

Paving way for 
motorsport enthusiasts

PICKLEBALL enthusiasts in Pen-
ang have reason to celebrate!

The sport’s rise in popularity 
has led to the launch two new 
facilities in the state.

March 8 saw the opening of 
G.O.A.T Pickleball facility, the 
largest in Penang, at Sungai 
Pinang in George Town. 

It features 12 well-designed 
courts and two international 
standard courts.

G.O.A.T Pickleball facility 
serves as a hub for learning, 
training and community building, 
attracting players from various 
states.

Officiating at the event, Sun-
gai Pinang assemblyman Lim 
Siew Khim praised the initiative.

"I firmly believe that sports 
plays a crucial role in fostering 
community engagement, social 
inclusion, and overall well-being. 

Pickleball is a perfect exam-
ple of an inclusive sport, bring-
ing people together through 
teamwork, friendly competition 
and shared experiences," said 
Lim, who is the state Social 
Development, Non-Islamic Reli-
gious Affairs and Welfare Com-
mittee chairman.

In conjunction with the launch, 
Lim also officiated the G.O.A.T 
Pickleball Tournament 2025, 
which featured a prize pool of 

RM50,000 and drew over 350 
players from across the country. 

Also present at the event 
were Penang Island City Coun-
cil (MBPP) councillor Nicholas 
Theng, G.O.A.T directors Nick 
Lee and Kenny Ooi.

Earlier, Chief Minister Chow 
Kon Yeow opened Pickle Gen at 
Giant Bayan Baru, giving players 
of all skill levels a top-tier venue 
to enjoy the game.

This facility boasts seven in-
ternational-standard courts, pro-
viding a complete, well-equipped 
environment for players to train, 
compete and socialise.

Chow, in his speech, empha-
sised the sport’s potential to el-
evate Penang’s sporting culture.

“Pickleball has taken Penang by 
storm, and its momentum should 
be harnessed to bring sports glory 
to our state,” Chow said.

He highlighted that Penang’s 
proposed Sports City in Batu 
Kawan aims to create an inte-
grated sports hub, and emerg-
ing sports like pickleball will play 
a crucial role in making this vi-
sion a reality.

“Although I am not yet a pick-
leball player, I can see that this 
facility is more than just a sports 

court, it symbolises unity, health, 
and the bridging of generations,” 
he added.

Chow also encouraged the 
Penang State Sports Council 
(MSNPP) to explore the sport’s 
competitive potential and devel-
op professional state players to 
represent Penang in major tour-
naments.

Pickle Gen co-founder Da-
tuk Yew Tung Seang expressed 
confidence in the facility’s ability 
to host international pickleball 
events, thanks to its world-class 
amenities.

“This facility is designed to 
meet global standards, ensuring 
that both casual players and pro-
fessionals have the best experi-
ence possible,” Yew said.

Also present were Lim, state 
Agrotechnology, Food Security 
and Cooperative Development 
Committee chairman Fahmi Zain-
ol and Seri Delima assemblyman 
Connie Tan Hooi Peng, and Pick-
le Gen founder Pauline Teoh. 

For those eager to try out the 
courts, details on court book-
ings and paddle rentals can be 
found at https://www.facebook.
com/share/1R6pkqgSpp/?mib
extid=wwXIfr

FOR the second consecutive 
year, the prestigious Aspen-Klip-
pa Penang Bridge International 
Marathon (PBIM) 2025 will take 
place at Aspen Vision City in 
Batu Kawan, on Dec 14.

After drawing 23,000 local 
and international runners last 
year, Penang is now aiming to 
surpass 25,000 participants in 
this year’s edition.

Chief Minister Chow Kon Ye-
ow, who announced the event, 
said PBIM has long been a cor-
nerstone of the state's sports 
tourism calendar. 

"The target of 25,000 par-
ticipants reflects the growing 
passion for endurance sports, 
and also Penang's rising promi-
nence as a global sporting hub.

“PBIM is more than just a 
race; it is a dynamic platform to 
showcase Penang’s progress, 
particularly in Batu Kawan.

"As I have mentioned before, 
the future of Penang is in Se-
berang Perai, with Batu Kawan 
emerging as a vibrant commer-
cial hub. 

"Hence, the impact of this 
event also extends through-
out the state, benefiting the 
hotels, restaurants, and local 
businesses through the influx 
of runners," he said during a 
media conference in Komtar 
recently.

Chow also praised state Tour-
ism and Creative Economy Com-
mittee chairman Wong Hon Wai 
for successfully relocating two 
major events last year. 

PBIM was moved to Batu 
Kawan, while the Penang Inter-
national Dragon Boat Regatta 
shifted from Teluk Bahang Dam 
to Straits Quay Marina.

He also reaffirmed the 
state’s commitment to inclusiv-
ity, particularly in empowering 
women in sports.

"Our commitment to inclusiv-
ity goes beyond gender as PBIM 
took a significant step forward 
by introducing a special cat-
egory for visually impaired run-
ners (VIPs) in collaboration with 
St Nicholas' Home and Aspen 
Group," he added.

Wong, looking forward to this 
year's event, described the mar-
athon as a true test of endur-
ance and reaffirmed its status 
as one of Penang’s most iconic 
sporting events.

(From left) Teh, Ng and Gooi aim to make motorsport popular in 
Penang.

Pickleball fever hits Penang

Bridge 
marathon set 
to attract more 
than 25,000 

Chow trying his hand at 
pickleball as he takes a swing 
at the incoming ball.
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THE Penang International 
Airport’s (PIA) passenger 
traffic performance has 

been remarkable, says state 
executive director for Tourism 
and Creative Economy, Wong 
Hon Wai.

 He noted that from Janu-
ary to February 2025, total 
passenger movement at PIA 
reached 1,379,084, marking 
a 17.35% increase compared 
to 1,175,211 in the same pe-
riod last year.

International passenger 
movement surged by 22.56%, 
rising from 600,084 in 2024 
to 735,460 in 2025, while do-
mestic passenger movement 
increased by 11.91%, from 
575,127 to 643,624.

“These figures demonstrate 
that Penang International Airport 
is steadily establishing itself as 
a hub for international tourism, 
with international passenger 
traffic even surpassing that of 
domestic travellers,” Wong said 
in a recent press release.

“According to the latest data 
from the Civil Aviation Authority 
of Malaysia, Penang Internation-
al Airport ranked as the second 
busiest airport in Malaysia in 
2024, trailing only Kuala Lumpur 
International Airport.

“Among the five busiest 
airports in Malaysia, Penang 
International Airport record-
ed a total of 64,507 aircraft 
movements, surpassing Kota 
Kinabalu International Airport 
(63,822), Sultan Abdul Aziz 
Shah Airport (59,929), and 
Kuching International Airport 
(54,969). This leap in ranking 
further confirms Penang Inter-
national Airport’s pivotal role 
in Malaysia’s air transport 
network and reflects the grow-
ing appeal of Penang as a hub 
for international tourism and 
business.”

As of February this year, in-
ternational flight frequency at 
Penang International Airport 
reached 320 flights per week, 
surpassing the pre-pandemic 

level of 284 flights per week. 
Compared to 208 flights per 
week in 2016, this represents a 
1.54-fold increase.

“With the continuous rise in 
both passenger numbers and 
flight frequencies, the current 16 
aircraft bays are insufficient to 

meet future demand. Therefore, 
the expansion plan includes the 
addition of 12 new aircraft bays 
– six with contact stands and six 
remote bays, boosting the total 
to 28 aircraft bays, nearly dou-
bling the current capacity. This 
proactive measure is designed 

to effectively manage the grow-
ing influx of passengers driven 
by Penang’s thriving tourism in-
dustry,” Wong said.

Wong recently led a delega-
tion of Penang tourism industry 
players to Penang International 
Airport for a meeting with the air-
port management. 

The visit aimed to monitor the 
progress of the airport’s expan-
sion project and provide a plat-
form for direct dialogue between 
tourism stakeholders and air-
port management.

The airport has been 
equipped with 35 self-service 
check-in kiosks to enhance pas-
senger check-in efficiency.

Of these kiosks, 15 are des-
ignated for AirAsia, while the 
remaining 20 are currently allo-
cated for Scoot, Cathay Pacific 
and Malaysia Airlines.

“These 35 kiosks are strate-
gically positioned throughout the 
airport to optimise passenger 
flow and prevent overcrowding,” 
Wong said.

Passenger traffic rising at PIA
Wong testing the 
self-service check-in 
kiosk at the Penang 
International Airport.
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THE Penang government 
has urged industry players 
and the private sector to 

contribute to the Penang Future 
Foundation (PFF), as its scholar-
ship fund is running low, with 
less than RM5 million remain-
ing to support deserving under-
graduate students.

Chief Minister Chow Kon 
Yeow, who also chairs the PFF, 
made this appeal while an-
nouncing that 54 students have 
been selected for the 2024 
scholarship awards – 49 under 
the Penang Scholar category 
and five under the Mutiara 
Scholar category.

“Our funds are drying up, 
and we have less than RM5 mil-
lion left, which may only last for 
about two more years.

“The arguments remain that 
the state government must do 
more and more to provide a 
bottomless talent pool. That is 
a tall order, but it is also a re-
ality that such a commitment 
places a high financial strain 
on the state’s already limited 

resources.
“While we intend to continue 

with this initiative for as long 
as possible, I must implore the 
generosity of key industry play-
ers in Penang to step forward 
and contribute. Their generos-
ity will help ensure that the PFF 
remains a lifeline for gifted and 
deserving students,” Chow said 
during a symbolic award presen-
tation to four scholar represen-
tatives from the 2024 cohort at 
Komtar recently.

With the presence of over 

350 multinational companies 
(MNCs) and 6,500 small me-
dium enterprises (SMEs) in the 
state, Chow is hopeful for more 
financial support from the indus-
try to sustain the programme.

The total scholarship amount 
awarded for the 2024 cohort 
stands at RM2.7 million. 

Since its inception in 2015, 
PFF has provided scholarships 
to 805 students, amounting to 
approximately RM44.5 million.

Between 2015 and 2023, 
751 students received PFF 

scholarships to pursue under-
graduate degrees in diverse 
fields, including Science, Tech-
nology, Engineering, Mathemat-
ics, Accountancy, and Finance. 
In 2024, an additional 54 stu-
dents have been awarded schol-
arships.

“These two distinct scholar-
ship awards are designed to 
encourage the academic high-
flyers to maintain a strong aca-
demic performance in the Pen-
ang Scholar category, and to 
help those from disadvantaged 

financial backgrounds under 
the Mutiara Scholar category,” 
Chow said.

Marking its 10th anniversary 
this year, the state government 
remains committed to sustain-
ing the PFF initiative. 

Chow emphasised that as 
Penang charts its industriali-
sation journey for the next 50 
years, it is even more crucial 
to maintain a steady pipeline of 
talent to meet growing industry 
demands.

“This initiative benefits both 
students and the industry, as 
scholarship recipients are re-
quired to work in Penang for two 
to five years after graduation, 
depending on the scholarship 
amount they received,” he said.

Datuk Seri Nazir Ariff, a mem-
ber of the PFF Selection Com-
mittee, highlighted that more 
than half of the over 700 gradu-
ates who received the scholar-
ship awards are now employed 
in the Free Trade Zone.

Industry urged to back PFF

Chow and Nazir (fourth from left) in a group photo with PFF scholarship recipients (from left) Ng Chin Qi, 
Muhamamad Danial Adzha Syamsul Adzha, Kavinesh Reddy Gopalkrishnan and Samantha Law Zhi Wei.
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报导：陈健敏
摄影：Alissala Thian

槟州积极推动减少使用塑料袋，鼓
励人民在打包食物时自带容器，

《珍珠快讯》访问业者及民众，他们纷
纷给予正面评价，认为自带容器不只是
利人利己，更让环境受到维护，为环保
尽一份力量。

槟州首长曹观友日前为槟州珍珠议员
夫人协会在日落洞渔人码头举办“自带
容器运动”主持推介礼。这项活动已经
是第三场，每到一个地点，该协会都会
捐赠数百套可重复使用的分层餐盒（俗
称“碗盏”）给小贩和访客，以鼓励大
家改用可重复使用的餐具，从而减少对
塑料袋和塑料容器的依赖。

林秀琴：让环保与美食文化并行
槟州社会发展、福利及非伊斯兰事

务委员会主席林秀琴在推介礼上说，自
带容器并不是一项新概念。在过去，长
辈们买外食时，都会带着碗盏去打包食
物。

“所以，这次的倡议并不是在要求
大家做全新的改变，而是回归以往更环
保的生活方式。相信许多顾客已经开始
自带容器，小贩们也热情地协助他们。
我们也理解，槟城美食种类繁多，有些
确实不太容易装进自带的容器。因此，
我们要循序渐进，找到一个大家都能
接受的方式，让环保与美食文化可以并
行。”

市长：减少市民对塑料产品依赖
槟岛市长拿督拉占德兰指出，不受控

的塑料使用和不当废弃方式，已导致严
重塑料污染，因此当局必须减少州内市
民对塑料产品的依赖。

他说，根据 2023年《环境科学与技术
期刊》的研究，国人每人平均摄入502
毫克塑料微粒，在全球109个受调查的
国家中，马来西亚名列前茅，而50%的
塑料微粒来自食品污染。

“槟城是我国第一个推行塑料教育的
州属，并在2009年率先实施‘拒绝一次
性塑料’ 运动，以减少塑料废弃物对环

境的影响。
他说，槟城的垃圾回收率已达43.72%

，远高于全国回收率35.38%。根据威南
浮罗布弄垃圾填埋场的数据，2023年填
埋的塑料垃圾达5万216.29公吨，占总垃
圾量（24万0325.20 公吨）的21%。

“市政厅也在积极推动减少一次性塑
料的使用，并鼓励小贩和商家加入此项
环保行动。”

王美玲：带保温瓶去买咖啡吧
槟州妇女机构首席执行员拿督王美玲

是自带容器的支持者，她都带着本身的
咖啡保温瓶去买咖啡，业者也很欢迎她
这么做。

“我只是尽我所能贡献小小力量，不
过，所谓积少成多，积沙成塔，只要一
人贡献一点力量，就会成为很大的的动
力，从今天起，大家拿保温瓶去买咖啡
吧，这可不难做到。”

张大卫：习惯后就会成自然
酿 豆 腐 小 贩

张大卫赞成打包
食 物 时 自 带 容
器，虽然目前自
带容器的顾客不
多，但他相信这
只是习惯问题，
一旦习惯后，大
家就会响应。

“ 小 贩 购 买
塑料袋也是一笔
费用，如果顾客自带容器前来，让我
们减少使用塑料袋，以及顾客也方便
携带，可谓一举两得。”

罗浚贤：买得开心吃得安心
学 生 罗 浚 贤

全 力 支 持 自 带
容 器 ， 他 认 为
拿 容 器 去 买 东
西 ， 分 量 不 会
不 一 样 ， 而 且
干 净 卫 生 ， 大
家 买 得 开 心 ，
吃 得 安 心 ，
根 本 是 好 事 一
桩。

州政府鼓励人民自带容器打包食物
贩商及民众给予正面评价

使用“碗盏”打包食物，干净又卫生。
王美玲携带保温瓶
买咖啡。

槟州珍珠议员夫人协会鼓励民众使用“碗盏”打包食物。
左3起：林秀琴、曹观友、陈莲枝，右3为拉詹德兰。


